
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν σπου-

δαστές από τη Σχολή Πυροβολικού του Κέντρου Εκπαίδευ-
σης Παλάσκα του Πολεµικού Ναυτικού, µαθητές από το 1ο
Δηµοτικό Σχολείο Παιανίας και το 4ο Γυµνάσιο Αµαρουσίου,
σελ. 2122, 2127, 2128, 2152

2. Ανακοινώνεται ότι µε την υπ’ αριθµόν 10625/ 6965 από
1-12-2011 απόφαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθη-
καν οι προβλεπόµενες από τα άρθρα 31 και 32 του Κανονι-
σµού της Βουλής Διαρκείς Επιτροπές, σελ. 2133, 2134-2140

3. Ανακοινώνεται ότι µε την υπ’ αριθµόν 10618/6959 από 1-
12-2011 απόφαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθη-
καν οι προβλεπόµενες από το άρθρο 43Α του Κανονισµού
της Βουλής Ειδικές Μόνιµες Επιτροπές, σελ. 2133, 2144-
2150

4. Ανακοινώνεται ότι µε την υπ’ αριθµόν 10623/ 6964 από
1-12-2011 απόφαση του Προέδρου της Βουλής συγκροτήθη-
καν οι προβλεπόµενες από το άρθρο 46 του Κανονισµού της
Βουλής Επιτροπές Οικονοµικών της Βουλής και Βιβλιοθήκης
της Βουλής, σελ. 2133, 2141-2143

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 2115-2117
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2117-2121
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Πρωθυπουργό:
i) σχετικά µε το ειδικό τέλος που εισπράττεται από τους

λογαριασµούς της ΔΕΗ, σελ. 2123
ii) σχετικά µε τις επιπτώσεις των αποφάσεων της 26ης

Οκτωβρίου στην ελληνική οικονοµία και στην Ευρωζώνη, σελ.
2124

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε το πρόγραµµα "Βοήθεια στο Σπίτι", σελ. 2127

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής:

i) σχετικά µε την υλοποίηση των έργων κατασκευής των
αγωγών µεταφοράς φυσικού αερίου και πετρελαίου και την
επέκταση των διακρατικών συµφωνιών για την προµήθεια της
Ελλάδας µε πετρέλαιο και φυσικό αέριο, σελ. 2129

ii) σχετικά µε την επιστροφή οφειλών στους οικιακούς λο-
γαριασµούς ρεύµατος των κατοίκων της Καρύστου, σελ. 2151

iii) σχετικά µε το κλείσιµο των παράνοµων χωµατερών, σελ.
2152

δ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, σχετικά µε δηµο-
σιογραφικές πληροφορίες αναφερόµενες σε εκδηλώσεις στη
Σχολή Ευελπίδων, σελ. 2131

ε) Προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ανάγκη κάλυψης των εξόδων
µετακίνησης των εκπαιδευτικών, σελ. 2154

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής

Διακυβέρνησης και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων και ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και

Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Ρυθµι-
στική Διακυβέρνηση: Αρχές, Διαδικασίες και Μέσα Καλής Νο-
µοθέτησης", σελ. 2128

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ Φ., σελ. 2115 - 2127

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΡΓΥΡΗΣ Ε., σελ. 2127 - 2132
ΝΙΩΤΗΣ Γ., σελ. 2132 - 2156

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 2131, 2132
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 2154, 2155
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 2127, 2128
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α. , σελ. 2152, 2153
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 2129, 2130, 2131, 

2151, 2152, 2153
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 2151
ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ Λ. , σελ. 2123, 2124, 2125, 

2126
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 2123, 2124
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ. 2127, 2128
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 2131, 2132
ΣΙΟΥΦΑΣ Δ. , σελ. 2129, 2130
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 2125, 2126
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ.2154,2155,2156

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα στις 2 Δεκεµβρίου 2011, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.14’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΥ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βου-
λής, κ. Μαρία Κυριακοπούλου, Βουλευτή Αχαΐας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Ένωση Οινοποιητικών Συνεταιρισµών Σάµου αιτείται να
διασφαλιστεί µε τρόπο σαφή και κατηγορηµατικό η εφαρµογή
του ν.6085/1934 «Περί οργανώσεως της οινοπαραγωγής Σάµου».

2) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων Ελ-
λάδος εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά της για την επιβολή
ειδικού τέλους ακινήτων στις πολύτεκνες µητέρες-ιδιοκτήτριες
ακινήτου.

3) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Βιοµηχάνων -Βιοτεχνών
και Επαγγελµατιών ΒΙΠΕ Ιωαννίνων αιτείται την άµεση αναστολή
της καταβολής του έκτακτου ειδικού τέλους ηλεκτροδοτούµενων
δοµηµένων επιφανειών σε (εκατόν πενήντα) εγκατεστηµένες µι-
κροµεσαίες βιοτεχνικές επιχειρήσεις στη ΒΙΠΕ Ιωαννίνων.

4) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Μαραθώνος Νοµού
Αττικής αιτείται την επίσπευση των διαδικασιών παραχώρησης
διακοσίων ογδόντα δύο στρεµµάτων- από το υπ’αριθµ.490 αγρο-
τεµάχιο στην περιοχή «Ξυλοκέριζα» Νέας Μάκρης -στην προσφυ-
γική οµάδα Νέας Μάκρης Αττικής.

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέ-
κνων Ελλάδος εκφράζει την έντονη δυσαρέσκειά της για την
επιβολή ειδικού τέλους ακινήτων στις πολύτεκνες µητέρες-ιδιο-
κτήτριες ακινήτου.

6) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Μετσόβου Νοµού
Ιωαννίνων αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά στην τακτο-
ποίηση των αυθαιρέτων µε βάση τη ρύθµιση του ν.4014/2011,
σύµφωνα µε την οποία εξαιρούνται από τις ευεργετικές ρυθµί-
σεις του οι παραδοσιακοί οικισµοί.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Μαρίνα Ζαχαράκη εκφράζει
την αντίθεσή της στην πρόσφατη αναθεώρηση του Κανονισµού
Εκτίµησης Βαθµού Αναπηρίας (ΚΕΒΑ).

8) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να πληρωθούν άµεσα οι
υπερωρίες σε νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό στο Βενιζέλειο
Νοσοκοµείο Ηρακλείου Κρήτης.

9) Οι Βουλευτές, Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑ-
ΔΗΣ, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ και κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝ-
ΤΙΔΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία εκπρόσωποι των
Σωµατείων του Δηµοτικού Αθλητικού Κέντρου Μυγδονίας του
Δήµου Ωραιοκάστρου Νοµού Θεσσαλονίκης καταγγέλλουν τις
απαράδεκτες συνθήκες άθλησης των αθλητών-τριών στο συγκε-
κριµένο Αθλητικό Κέντρο εξαιτίας των σοβαρών προβληµάτων
των κτηριακών του εγκαταστάσεων.

10) Οι Βουλευτές, Μαγνησίας κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΝΑΝΟΣ και Λα-
ρίσης κ. ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΚΥΛΛΑΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία µέλη της Επιτροπής Διαµαρτυρίας Αποµάκρυνσης Πεδίου
Βολής στην περιοχή «Κοφρίτη» της Δηµοτικής Κοινότητας Γλα-
φυρών του Δήµου Βόλου Ν. Μαγνησίας και κάτοικοι των Γλαφυ-
ρών αιτούνται να αποµακρυνθεί άµεσα το πεδίο βολής από την
περιοχή.

11) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Αθηνών
διαµαρτύρεται για την εξαίρεση του ιατρικού προσωπικού από
τη χορήγηση του επιδόµατος ανθυγιεινής εργασίας.

12) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Πύλου-Νέστορος
Ν. Μεσσηνίας εκφράζει τη δυσαρέσκειά του για την καθυστέ-
ρηση απόδοσης των χρηµατοδοτήσεων των ενταγµένων έργων
στο πρόγραµµα «Θησέας» του Δήµου Πύλου-Νέστορος.

13) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ.Καλλιόπη Αντωνίου, της «ΚΑΛ-
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ΛΙΟΠΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ & ΣΙΑ Ο.Ε.», Ιεράπετρας Νοµού Λασιθίου αι-
τείται την ένταξή της στην περαίωση, βάσει του ν.4002/11, µε
σκοπό την τακτοποίηση φορολογικών εκκρεµοτήτων της.

14) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΚΡΥΠΙ-
ΔΗΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στη δηµιουρ-
γία ενεργειακού πάρκου σε έκταση διακοσίων είκοσι τριών
στρεµµάτων των εργοταξιακών χώρων στο Αντίρριο .

15) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑ-
ΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Καρύστου
Νοµού Ευβοίας διαµαρτύρεται για καθυστέρηση οικονοµικού και
διαχειριστικού ελέγχου στον τέως Δήµο Στυρέων.

16) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο αιτείται την αρωγή των
αρµοδίων, προκειµένου για την πάταξη των φαινοµένων της αι-
σχροκέρδειας των µεσαζόντων, εις βάρος των παραγωγών και
των καταναλωτών.

17) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Γραφείο Τύπου της Ανώτατης Συ-
νοµοσπονδίας Πολυτέκνων Ελλάδος εκφράζει την αντίθεσή του
για την έκτακτο φόρο ακινήτων µέσω της ΔΕΗ εις βάρος των πο-
λυτέκνων. 

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Πανελλήνιο Συντονιστικό Όρ-
γανο Συλλόγων «ΒΟΗΘΕΙΑ ΣΤΟ ΣΠΙΤΙ» & «Κ.Η.Φ.Η.» Σύλλογος
«ΣΕΚΦΕΟ» (ΒΟΗΘΕΙΑ ΣΤΟ ΣΠΙΤΙ & Κ.Η.Φ.Η. ΚΡΗΤΗΣ) αιτείται τη
συνέχιση της ασφάλισης του προσωπικού Βοήθεια στο Σπίτι στις
διατάξεις του ΚΒΑΕ όπως γινόταν µέχρι σήµερα.

19) Ο Βουλευτής Γρεβενών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Τοπικής Κοινότητας
Καλλιθέας, του Δήµου Γρεβενών εκφράζει την αντίθεσή του για
την καταστροφή των αγροτικών δρόµων, λόγω της κατασκευής
της Εγνατίας Οδού, καθώς και για το κλείσιµο της εισόδου-εξό-
δου στην περιοχή των Πριονίων.

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελ-
µατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας αιτείται τη γρήγορη
προώθηση των απαιτούµενων ενεργειών, προκειµένου να εφαρ-
µοσθεί άµεσα η µείωση των εισφορών των επιχειρήσεων στα συ-
στήµατα ανακύκλωσης.

21) Ο Βουλευτής Γρεβενών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΝΤΑΒΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Σαρουσαββίδου Γεσθηµανή, κοι-
νωνική λειτουργός αιτείται τη βελτίωση των Νοµοθετικών
Προνοιακών παροχών.

22) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟ-
ΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Πρόεδροι και οι εκ-
πρόσωποι των τοπικών κοινοτήτων Καλαµάτας αιτούνται αλ-
λαγές στο Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο Καλαµάτας.

23) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑ-
ΔΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ιστιαίας-Αι-
δηψού, Νοµού Ευβοίας εκφράζει την αντίθεσή του, για την
παρεµπόδιση της αποφάσεως του δηµοτικού συµβουλίου, ώστε
το «ΚΥΜΑ» να παραδοθεί ως µουσείο, προβάλλοντας τον πλούτο
τον ιαµατικών πηγών Αιδηψού και αιτείται την αρωγή και δηµο-
πράτηση του έργου. 

24) Η Βουλευτής Τρικάλων κ. ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελ-
µατιών Βιοτεχνών Εµπόρων Ελλάδας αιτούνται την προώθηση
των απαιτούµενων ενεργειών που αφορά τη µείωση των εισφο-
ρών των επιχειρήσεων στα συστήµατα ανακύκλωσης.

25) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος του Δήµου Μαρα-
θώνος, Νοµού Αττικής αιτείται σειρά ευνοϊκών ρυθµίσεων για την
ρύθµιση των αυθαιρέτων µε σκοπό το περιβαλλοντικό ισοζύγιο.

26) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΑΡΧΙΜΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Υπαλλήλων Οδοντοτε-
χνιτών Αθήνας- Πειραιά- Περιχώρων αιτείται την κατάργηση του
άρθρου 24 του νόµου για την αναβάθµιση του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας το οποίο «έκλεισε», κατά την άποψή τους, αντισυν-
ταγµατικά, το επάγγελµα τους.

27) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Σαρωνικού του
Νοµού Αττικής εκφράζει την δυσαρέσκειά του για την απαγό-
ρευση της εξοφλήσεως ενταλµάτων για την επιχορήγηση των
αθλητικών-πολιτιστικών-κοινωνικών φορέων του δήµου.

28) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχει-
ρήσεων και Βιοµηχανιών αιτούνται την άµεση απαλλαγή από το
ειδικό τέλος στις ηλεκτροδοτούµενες επιφάνειες για εµπορική ή
οικιστική χρήση στις βιοτεχνίες και βιοµηχανικές επιχειρήσεις
που δεν εντάσσονται στο τιµολόγιο βιοµηχανικής χρήσης.

29) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Αποφοίτων Γυµνασίου- Λυ-
κείου Κόνιτσας του Νοµού Ιωαννίνων εκφράζει τη δυσαρέσκειά
του για τη µη προώθηση του έργου «Αλλαγή του τρόπου άρδευ-
σης στον κάµπο Κόνιτσας Νοµού Ιωαννίνων», το οποίο θα εξαρ-
τηθεί από τους πόρους που θα έχει στη διάθεσή του το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης της Ελλάδας (ΠΑΑ) 2007-
2013.

30) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Σκύδρας του Νοµού
Πέλλας αιτείται τη δηµιουργία φορολογικού ΚΕΠ στο Δήµο Σκύ-
δρας στη θέση της ΔΟΥ Σκύδρας προς εξυπηρέτηση των πολι-
τών.

31) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυτέ-
κνων Ελλάδος αιτείται την εξαίρεση από την καταβολή του
ειδικού τέλους ακινήτου για τις πολύτεκνες µητέρες και τις πο-
λύτεκνες µονογονεϊκές οικογένειες.

32) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πρόεδρος του Συλλόγου Γονέων
και Κηδεµόνων του Μουσικού Σχολείου Σερρών αιτείται την το-
ποθέτηση καθηγητών µουσικής, για την κάλυψη των κενών εκα-
τόν ογδόντα ωρών, εβδοµαδιαίως.

33) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Συνδέσµου Ξενο-
δόχων Καβάλας εκφράζει την αντίθεσή του στην προοπτική
αναστολής της λειτουργίας του γραφείου του ΕΟΤ στην Καβάλα.

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Συµβολαιογρα-
φικού Συλλόγου Εφετείου Θεσσαλονίκης εκφράζει τις θέσεις του
Συλλόγου σχετικά µε το ν.4014/2011, περί µεταβιβάσεως ακινή-
των.

35) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας
‘Ενωσης Δασολόγων Δηµοσίων Υπαλλήλων εκφράζει την αντί-
θεσή του για την αφαίρεση της κατάρτισης των δασικών χαρτών
από την Δασική Υπηρεσία και τη µεταφορά της στην Κτηµατολό-
γιο ΑΕ και θέτει υπ’ όψιν του Υπουργείου τα προβλήµατα του
κλάδου.
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36) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Μεσσηνίας αιτείται την πλήρη εκτέλεση του έργου κατασκευής
της Νότιας Ιόνιας Οδού (Ολυµπία Οδός), συµπεριλαµβανοµένου
του τµήµατος Πύργος-Τσάκωνα, σύµφωνα µε την αρχική πρό-
βλεψη της Συµβάσεως Παραχώρησης. 

37) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Γόρτυνας, Νοµού
Ηρακλείου αιτείται την αύξηση του ποσού των εσόδων τα οποία

αποδίδονται σε αυτόν µηνιαίως, από τους ΚΑΠ, για την κάλυψη
λειτουργικών δαπανών και µισθοδοσίας των µονίµων υπαλλήλων
του.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 117/04-10-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Τζίµα Μαργαρίτη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ6Β 1145123 ΕΞ
2011/25-10-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικο-
νοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 22514/09-09-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Παπαθανάση Αφροδίτης δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 1143888/

2619/ ΟΟΤΥ/Δ/11-10-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουρ-
γό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 23487/26-09-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Οικονόµου Βασίλειου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Δ13 ΦΜΑΠ

1144777 ΕΞ 2011/21-10-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στη Γερουσία και στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου, πενήντα τρεις σπουδαστές και ένας επικε-

φαλής εκπαιδευτής από τη Σχολή Πυροβολικού του Κέντρου Εκ-
παίδευσης Παλάσκα του Πολεµικού Ναυτικού, οι οποίοι πραγµα-
τοποιούν επίσηµη επίσκεψη στη Βουλή.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 240/13/29-11-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αλέκας Πα-
παρήγα προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε το ειδικό τέλος που
εισπράττεται από τους λογαριασµούς της ΔΕΗ.

Η κ. Παπαρήγα έχει το λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή της.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Πρωθυπουργέ, περιµέναµε ότι ήδη θα είχε προχωρήσει η
διαδικασία κατάργησης αυτού του τέλους –χαράτσι το λέει ο
λαός- γιατί η κατακραυγή είναι πανελλήνια. Η Κυβέρνηση θα
έπρεπε, τουλάχιστον σε αυτό το ζήτηµα, να κάνει ένα βήµα πίσω.

Έχω ακούσει ότι σήµερα θα υπάρξει µία εγκύκλιος που θα το-
ποθετείται στο θέµα. Δεν έχουµε υπ’ όψιν µας τι λέει η εγκύκλιος
και δεν θέλω να σταθώ στενά στις όποιες δηµοσιογραφικές πλη-
ροφορίες υπάρχουν. Ξεκαθαρίζουµε, όµως, το εξής πράγµα:
εµείς, όταν λέµε κατάργηση, εννοούµε κατάργηση για όλους.

Είναι πολύ πιθανόν αυτή η εγκύκλιος να καταργεί το χαράτσι
στους ετοιµοθάνατους, στους άστεγους, σε αυτούς που έχουν
να φάνε αρκετό καιρό. Έτσι δηµιουργείται η εντύπωση ότι όλος
ο άλλος ελληνικός λαός, η µεγάλη πλειοψηφία, ζει καλά, δεν έχει
πραγµατική µείωση µισθών, µπορούν και αντέχουν να πληρώ-
νουν αυτό το χαράτσι. Βεβαίως, όταν έχει κατοχυρωθεί, εν πάση
περιπτώσει, νοµικά ότι 5.000 είναι το αφορολόγητο, σηµαίνει ότι
µία οικογένεια µε 6.000 ευρώ έχει τη δυνατότητα να πληρώνει
και το χαράτσι.

Ζητάµε να καταργηθεί εντελώς το χαράτσι. Και µη µας πείτε
ότι αυτό θα ευνοήσει αυτούς που έχουν µεγάλη ακίνητη περιου-
σία. Υπάρχει τέλος ακίνητης περιουσίας. Ξέρετε ποια είναι τα µε-
γέθη της ακίνητης περιουσίας.

Με την ευκαιρία, για να µπορούµε να δούµε ποιος έχει µεγάλη
περιουσία και να λειτουργεί το «πόθεν έσχες» πραγµατικά, για
να ξέρουµε ποιος έχει πραγµατικά εισοδήµατα, υπάρχουν ορι-
σµένες πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις που εµείς, ως κόµµα,
τις έχουµε καταθέσει. Παραδείγµατος χάριν, να ονοµαστικοποι-
ηθούν οι µετοχές των εταιρειών, των τίτλων του δηµοσίου και
άλλων χρηµατοοικονοµικών τίτλων, να καταργηθεί το γνωστό φο-
ρολογικό, τραπεζικό, εµπορικό απόρρητο και να υπάρχει έλεγ-
χος στην εξαγωγή κεφαλαίων στο εξωτερικό. Εκεί συσσω-
ρεύονται τα κέρδη, εκεί συσσωρεύονται τα πλούτη. Εδώ υπάρχει
τεράστιο περιθώριο φορολογίας, έστω και µέσα στο πλαίσιο του
συστήµατος που ζούµε. 

Είναι πολύ πιθανόν, επίσης, να πάρετε το χαράτσι από τη ΔΕΗ
και να το πάτε, όπως λέγεται, είτε στην εφορία είτε στους µι-
σθούς κάθε µήνα. Δεν θα αναφέρω τώρα τι έχει να γίνει, για να
υπολογίζεται στο µισθό κάθε µήνα. Είναι άδικο και ταξικό 100%.
Για εµάς δεν πρέπει να υπάρχει χαράτσι.

Και αν κάνετε έναν ελιγµό, είναι κάτω και από τη λαϊκή κατα-
κραυγή, αλλά και για να ικανοποιήσετε τον Επίτροπο Ενέργειας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν θέλει το χαράτσι στη ΔΕΗ,
γιατί δεν θέλει και ιδιωτικές εταιρείες ενέργειας που έρχονται ή
που θα έρθουν για να κάνουν παραγωγή και εµπορία ρεύµατος.
Δεν θέλει να µπερδευτούν µε ένα λαό που ένα µέρος του θα αρ-
νείται να πληρώσει το χαράτσι, θα απειθαρχεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Γενικής Γραµµατέως του ΚΚΕ)

Εµείς δηλώνουµε ότι το χαράτσι δεν πρέπει να το πληρώσει
κανένας και καλούµε το λαό να αντέξει στις δυσκολίες, ακόµα
και στο να του κλείσουν το διακόπτη του ηλεκτρικού ρεύµατος…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρία Παπαρήγα, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε την τοποθέτησή σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): …
γιατί οι δυσκολίες που θα έχει µπροστά του θα είναι πολύ περισ-
σότερες από την απειλή της διακοπής του ηλεκτρικού ρεύµατος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο κύριος
Πρωθυπουργός, για έξι λεπτά, για να αναπτύξει τη δική του
απάντηση.

ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ζήτηµα της είσπραξης
του ειδικού τέλους ακινήτων µέσω του λογαριασµού της ΔΕΗ
µας έχει απασχολήσει έντονα. Όπως γνωρίζετε, το µέτρο αυτό
κρίθηκε απόλυτο αναγκαίο, προκειµένου να περιοριστεί η από-
κλιση των δηµοσιονοµικών αποτελεσµάτων από τους στόχους
που είχαν τεθεί.

Το φορολογικό µας σύστηµα και ιδίως, ο µηχανισµός είσπρα-
ξης των εσόδων του κράτους πάσχουν διαχρονικά από βαριές
αδυναµίες και αυτές οι αδυναµίες, το ότι δεν πληρώνουν όλοι
τους φόρους που τους αναλογούν και το ότι ο κρατικός µηχανι-
σµός αδυνατεί να εισπράξει τους φόρους, δεν στερούν µόνο
έσοδα από το κράτος, αλλά είναι και παράγοντας κοινωνικής αδι-
κίας, εφόσον οι συνεπείς φορολογούµενοι της χώρας φορτώνον-
ται µε επιπλέον φορολογικά βάρη. Η διαχρονική πορεία των
δηµοσιονοµικών ελλειµµάτων του τόπου ήταν πάντα σε µεγάλο
βαθµό συνδεδεµένη µε το πρόβληµα είσπραξης και καταβολής
δηµοσίων εσόδων.

Με δεδοµένες αυτές τις αδυναµίες συλλογής δηµοσίων εσό-
δων, επιλέχθηκε η συγκεκριµένη µέθοδος είσπραξης του ειδικού
τέλους ακινήτων µέσω των λογαριασµών της ΔΕΗ. Το σύστηµα
αυτό έχει σηµαντικά πλεονεκτήµατα σε σχέση µε τους υπόλοι-
πους τρόπους επιβάρυνσης της ακίνητης περιουσίας. Είναι πλε-
ονεκτήµατα αναλογικότητας.

Όταν ανέλαβα τις ευθύνες του Πρωθυπουργού, ήταν µια από
τις κύριες προθέσεις µου να αναζητήσουµε τρόπους, ώστε η
εφαρµογή αυτού του µέτρου να µην επιβαρύνει τα άτοµα που,
πράγµατι, βρίσκονται σε θέση αδυναµίας. Δεν το θεωρώ και εγώ
σωστό να κόβεται το ηλεκτρικό ρεύµα σε συµπολίτες µας που
αντικειµενικά αδυνατούν να καταβάλουν το ειδικό τέλος του ακι-
νήτου. Και σχετικές εισηγήσεις του Συνηγόρου του Πολίτη εξέ-
φρασαν παρόµοια άποψη.

Δεν θέλησα να κάνω εξαγγελίες για τις προθέσεις αυτές.
Θέλω και γενικότερα η Κυβέρνηση να µιλά µε τα έργα της και όχι
µε τις υποσχέσεις. Ζήτησα, όµως, από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών να εξετάσει το θέµα και να διερευνήσει τους τρόπους µε
τους οποίους θα αποφευχθούν οι αρνητικές επιπτώσεις από την
εφαρµογή του µέτρου. Το Υπουργείο Οικονοµικών είχε ήδη ξε-
κινήσει τη διαδικασία αναθεώρησης και βελτίωσης της εφαρµο-
γής του µέτρου.

Σκοπός αυτής της αναθεώρησης είναι να διορθωθούν λάθη,
να αποφευχθούν κοινωνικές αδικίες και παράλληλα, να εξασφα-
λιστεί ότι οι νέες ρυθµίσεις δεν θα γίνουν αντικείµενο καταστρα-
τήγησης, δηλαδή, δεν θα επωφεληθούν από αυτές τις ρυθµίσεις
άτοµα που δεν έχουν ανάγκη, που δεν βρίσκονται σε αντικειµε-
νική αδυναµία.

Είµαι σε θέση να ανακοινώσω ότι οι νέες ρυθµίσεις εξασφαλί-
ζουν σε µεγάλο βαθµό τους προαναφερθέντες στόχους. Προ-
βλέπεται µε σχετική εγκύκλιο του Υπουργείου Οικονοµικών, στην
οποία αναφερθήκατε, που εκδόθηκε χθες, συγκεκριµένη διαδι-
κασία για τη διόρθωση λαθών που εντοπίστηκαν για στοιχεία του
ακινήτου. Πράγµατι, λάθη προέκυψαν, επειδή οι δήµοι δεν διέ-
θεταν τακτοποιηµένα στοιχεία όσον αφορά την ακίνητη περιου-
σία. Επίσης, µειωµένο τέλος θα καταβάλλουν πλέον οι ιδιοκτήτες
που είναι πολύτεκνοι µε χαµηλό εισόδηµα, άτοµα µε αναπηρία,
προστάτες ατόµων µε βαριά αναπηρία και όσοι είναι µακροχρό-
νια άνεργοι. Προβλέπονται, επίσης, συγκεκριµένες περιπτώσεις
για τις οποίες θα αναστέλλεται η διακοπή της ηλεκτροδότησης.
Όλες αυτές οι ρυθµίσεις περιλαµβάνονται και εξειδικεύονται
στην εγκύκλιο που εκδόθηκε χθες, από το Υπουργείο Οικονοµι-
κών. Τέλος, όσον αφορά την επόµενη χρονιά, θα διευκολυνθεί η
καταβολή του τέλους αυτού µε περισσότερες δόσεις, ώστε να
αποφευχθεί η επιβάρυνση των εισοδηµάτων σε µικρό χρονικό
διάστηµα.

Πιστεύω ότι µε αυτές τις ρυθµίσεις αντιµετωπίζονται πολλά
από τα ζητήµατα τα οποία έχουν τεθεί, αλλά δεν είναι δυνατόν
να καταργηθεί το συγκεκριµένο µέτρο το οποίο, όπως ανέφερα
στην αρχή, είναι αναγκαίο, προκειµένου να προωθήσουµε τη δια-
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δικασία δηµοσιονοµικής εξυγίανσης.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Αλέκα Παπαρήγα έχει το λόγο, για τέσσερα λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Επι-
βεβαιώνεται ότι είναι πολιτική η επιλογή το χαράτσι αυτό και όχι
ζήτηµα τεχνικό ή οτιδήποτε άλλο. Είναι πολιτική επιλογή, είναι
διαρκείας και άλλωστε, έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι τα
µέτρα που παίρνονται στη διάρκεια της κρίσης, υπερβαίνουν το
χαρακτήρα της κρίσης και υπερβαίνουν και τους στενούς σκο-
πούς που υπάρχουν, για το δηµόσιο χρέος. Είναι παγιοποίηση
της κατάστασης.

Όταν αποκτούµε ένα σπίτι είτε το αγοράζουµε και πληρώ-
νουµε δάνεια είτε το επισκευάζουµε και πληρώνουµε δάνεια είτε
µας το κληροδοτεί κάποιος και πληρώνουµε φόρους, το έχουµε
πληρώσει δέκα χιλιάδες φορές και µάλιστα, όσο πιο παλιό είναι
το σπίτι τόσο περισσότερο το έχουµε πληρώσει. Όµως, βέβαια,
πληρώνουµε και για τα καινούργια σπίτια. Δεν το καταλαβαίνω
αυτό. Γιατί, δηλαδή, θα πληρώσουµε πρόσθετα; Πληρώνουµε για
το τέλος ακίνητης περιουσίας. Γιατί πρόσθετα;

Άρα, λοιπόν, ο στόχος είναι η αύξηση της φορολογίας. Μέχρι
το τέλος του 2015 αυτός ο φόρος µένει και είµαστε βέβαιοι ότι,
αν δεν έχουν αλλάξει τα πράγµατα, το πολύ-πολύ να γίνει τεχνικά
ένας ενιαίος φόρος και να είναι πιο µεγάλος. Τελικά, δηλαδή,
είναι σαν να πληρώνουµε ενοίκιο. Τελικά, δηλαδή, πρέπει να µας
ζητήσουν συγγνώµη οι γονείς µας, γιατί µας άφησαν ένα σπίτι,
οι γιαγιάδες στα εγγόνια κ.λπ.. Θα ζητήσουν και συγγνώµη από
πάνω.

Δεύτερο ζήτηµα: Όλα αυτά τα δηµόσια έσοδα, όπως λέγεται,
αποδίδονται σε ένα µηχανισµό. Οι δυσκολίες είναι πάντα στα δη-
µόσια έσοδα. Η όποια «τρύπα» υπάρχει στα δηµόσια έσοδα, µε-
γάλα ή µικρά -έστω να το δεχθώ αυτό- δεν οφείλεται πριν από
όλα στη φοροδιαφυγή ή στην έλλειψη µηχανισµών. Οφείλεται
στις φοροαπαλλαγές. Ήδη είπαµε προηγούµενα, ότι οι µετοχές
δεν είναι ονοµαστικοποιηµένες.

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι οι επιχειρηµατίες περνούν περι-
ουσιακά τους στοιχεία, µέχρι και τις βόλτες που πηγαίνουν µε τη
γυναίκα τους και τα παιδιά τους, στα έξοδα των επιχειρήσεων
και εµφανίζουν εισόδηµα 20.000 ευρώ το χρόνο και όλα τα άλλα
έξοδα. Ακόµα και τα δώρα που µπορεί να κάνουν στα παιδιά και
στα εγγόνια τους, τα περνούν µέσα στις δηµόσιες σχέσεις των
επιχειρήσεων.

Εποµένως τα δηµόσια έσοδα ή τα φορολογικά έσοδα δεν είναι
πριν από όλα, αυτοί που καθυστερούν τους φόρους ή φοροδια-
φεύγουν. Είναι καθιερωµένη, νόµιµη φοροδιαφυγή, είναι πολιτική
επιλογή, βεβαίως και αφορά πριν από όλα, αυτό που εµείς λέµε
µονοπώλια, επιχειρηµατίες, µεγάλο κεφάλαιο. Πείτε το εσείς
όπως θέλετε.

Τρίτο ζήτηµα: Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε το εξής. Μια οικογέ-
νεια σήµερα, που έχει 30.000 εισόδηµα το χρόνο µπορεί να ζήσει
κανονικά, µε βάση τις σύγχρονες ανάγκες ή και µε 40.000 εισό-
δηµα, όταν έχει δύο παιδιά; Δεν λέει κανείς ότι είναι ίδια µε αυ-
τούς που έχουν εισόδηµα 10.000 ευρώ το χρόνο, αλλά αυτοί οι
διαχωρισµοί, τα ρετιρέ και τα υπόγεια, είναι εντελώς σκόπιµοι,
διότι εσείς θεωρείτε ρετιρέ το να έχει ο άλλος δύο παιδιά και ει-
σόδηµα 40.000 το χρόνο -αβέβαιο σε συνθήκες ανεργίας- όταν
ποιος ξέρει πόσα χρωστάει και πόσα δίνει, διότι δεν υπολογίζετε
και τα χαράτσια που πληρώνουµε.

Θα φτάσουµε, λοιπόν, σε αυτό το σηµείο, όπου αυτοί που
έχουν σήµερα 30.000 το χρόνο, αύριο θα έχουν 20.000. Και µι-
λάµε για την ονοµαστική αξία, γιατί για πρώτη φορά, έχει συµβεί
να µειώνεται η ονοµαστική αξία των εισοδηµάτων.

Τέλος, κοιτάξτε και αυτό. Δεν είναι η πρώτη φορά που γίνεται
µια αναδιανοµή ταξικά άδικη. Και όταν σε παλαιότερους προϋπο-
λογισµούς ή σε παλαιότερες πολιτικές έδιναν αυξήσεις στους µι-
σθούς, πάλι υπήρχε ανισοκατανοµή και διεύρυνση της ανισο-
κατανοµής.

Διότι εσείς λαµβάνετε υπ’ όψιν τα έσοδα που υπάρχουν. Τα
έξοδα δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Γενικής Γραµµατέως του ΚΚΕ)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όταν, παραδείγµατος χάριν, από τις αποδείξεις που πάµε στην

εφορία, αφαιρείται η ΔΕΗ –το χαράτσι αφαιρείται- αφαιρείται ο
ΟΤΕ, αφαιρείται το πετρέλαιο, αφαιρούνται αυτά που είναι τα µε-
γαλύτερα έξοδα της οικογένειας, τι µένει; Μένει το σούπερ µάρ-
κετ όπου βεβαίως όλο και περισσότερο –το δείχνουν και τα
στοιχεία- µειώνεται η κατανάλωση για ένα µεγάλο µέρος των οι-
κογενειών.

Όταν, λοιπόν, θεωρείται φτωχός αυτός που έχει εισόδηµα
5.000 ευρώ το χρόνο και όταν στα έξοδα δεν υπολογίζεται για
την εφορία το 50% των εξόδων µιας οικογένειας, θα µου πείτε
ότι γίνεται δίκαιο τώρα το σύστηµα, γιατί θα πληρώνουν λιγότερο
χαράτσι αυτοί που πεινάνε, αυτοί που δεν έχουν να πληρώσουν
το ρεύµα; Σάµπως έχουν να πληρώσουν το ρεύµα; Τι σπίτι έχει
κάποιος που δεν έχει να φάει; Με συγχωρείτε, δηλαδή. Αν είχε
ένα σπίτι σοβαρό θα το είχε πουλήσει πριν από χρόνια ή έστω
και τώρα κοψοχρονιά. Ποια είναι τα σπίτια εκείνων που είναι εξα-
θλιωµένοι; Είναι σπουδαία σπίτια; 

Η κατάσταση είναι τραγική. Το ξέρετε αυτό. Εγώ δεν λέω ότι
δεν το ξέρετε. Δεν πρέπει, όµως, να πληρώσει ο λαός τα δηµόσια
χρέη, τα εξωτερικά και τα εσωτερικά. Δεν τα δηµιούργησε ο
λαός. Και αυτό το «µαζί τα φάγαµε» που ειπώθηκε τάχα, για λό-
γους αστειότητας, είναι η λογική που θέλει κυριολεκτικά, ένα µε-
γάλο µέρος του λαού να το οδηγήσει στην φτώχεια. 

Βεβαίως, µην πιστεύετε ότι ο λαός θα σκύψει για πάρα πολλά
χρόνια το κεφάλι. Και αν θέλετε, δεν έχει να χάσει και τίποτα. Τις
αλυσίδες του θα χάσει – ξέρετε ποιος το είπε αυτό- τίποτε άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.

ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Όπως τόνισα στην αρχή, το µέτρο αυτό κρίθηκε αναγκαίο,
προκειµένου να περιοριστούν οι αποκλίσεις των δηµοσιονοµικών
αποτελεσµάτων από τους στόχους που έχουν τεθεί, δεδοµένων
των αδυναµιών του φορολογικού συστήµατος. Οι αδυναµίες του
φορολογικού συστήµατος αποτελούν αντικείµενο περαιτέρω αν-
τιµετώπισης. Η Κυβέρνηση κάνει κάθε προσπάθεια να αντιµετω-
πίσει αυτές τις αδυναµίες και αδικίες. 

Ενδιαµέσως, όµως, είναι αναγκαίο να περιορίσουµε τις απο-
κλίσεις των αποτελεσµάτων από τους στόχους. Γενικότερα, η δη-
µοσιονοµική εξυγίανση –η προσπάθεια αυτή που καταβάλλει η
Κυβέρνηση εν ονόµατι του ελληνικού λαού- είναι αναγκαία, προ-
κειµένου να αντιµετωπίσουµε την κρίση και να εισέλθει η οικονο-
µία σε µια νέα τροχιά οικονοµικής ανάπτυξης. 

Με τη µείωση και τελικά εξάλειψη των ελλειµµάτων µέσα από
τη δηµιουργία πρωτογενών πλεονασµάτων και µε την αναστροφή
της αυξητικής τάσης του χρέους, θα διαµορφωθούν συνθήκες,
οι οποίες θα µας επιτρέψουν να µπούµε σε ένα νέο δρόµο ανά-
πτυξης και δηµιουργίας θέσεων εργασίας. Για να επιτύχουµε
αυτές τις προϋποθέσεις, πρέπει να περιορίσουµε τα ελλείµµατα
και αυτό θα το κάνουµε µε το δυνατότερο αποτελεσµατικό
τρόπο. 

Όπως εξήγησα προηγουµένως, µε τις νέες ρυθµίσεις που πε-
ριλαµβάνονται στη νέα εγκύκλιο, γίνεται µια µεγάλη προσπάθεια,
ώστε αυτοί που πράγµατι αδυνατούν να καταβάλουν αυτό το
φόρο, να εξαιρούνται. Όµως όπως είπα και πριν, αυτό πρέπει να
γίνει µέσα από διαδικασίες που δεν θα οδηγήσουν στην κατα-
στρατήγηση των µέτρων. 

Πιστεύω ότι µε τις ρυθµίσεις αυτές που έχει ετοιµάσει το
Υπουργείο Οικονοµικών, θα αντιµετωπιστούν τα περισσότερα
προβλήµατα απ’ αυτά τα οποία έχετε επισηµάνει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεχίζουµε µε τη συ-
ζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 228/12/29-11-2011 επίκαιρης
ερώτησης πρώτου κύκλου του Προέδρου του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη Τσίπρα προς τον Πρωθυ-
πουργό, σχετικά µε τις επιπτώσεις των αποφάσεων της 26ης
Οκτωβρίου στην ελληνική οικονοµία και στην Ευρωζώνη. 

Ο κ. Τσίπρας έχει το λόγο για δυο λεπτά, για να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτησή του.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-
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στικής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρωθυπουργέ, η πρώτη σας δήλωση έξω από το Μέ-

γαρο Μαξίµου, αν δεν κάνω λάθος, µόλις πήρατε εντολή σχηµα-
τισµού Κυβέρνησης ήταν, ότι δεν είστε πολιτικός. 

Εντούτοις, µε την κατάσταση που διαµορφώνεται σήµερα, αν
υπάρχει έστω και µια πιθανότητα λύσης σε αυτόν το γόρδιο
δεσµό, που σφίγγει µε απειλή διάλυσης την ίδια την Ευρωπαϊκή
Ένωση, αυτή η λύση είναι πλέον φανερό ότι δεν µπορεί παρά να
είναι πολιτική. Χρειάζεται πολιτική λύση, κύριε Παπαδήµο. Ξεχά-
στε κανόνες και ορθοδοξίες των αγορών, εγχειρίδια, ξεχάστε τα
καταστατικά της τραπέζης. Όλα αυτά είναι πια άχρηστα. Αν µπο-
ρείτε να τα πάρετε όλα µαζί και να τα κάψετε, κάψτε τα. Αυτά
δεν θα σας δώσουν καµµία βοήθεια. 

Η Ευρωζώνη βρίσκεται ένα βήµα πριν τη διάλυση και την κα-
ταστροφή και παίρνει αποφάσεις, που µόνο λίγες µέρες µετά την
ανακοίνωσή τους, αυτές είναι άχρηστες. Και εσείς καλείστε ως
Κυβέρνηση, να διαχειριστείτε δηλητηριώδεις και καταστροφικές
λύσεις, που δεν είναι λύσεις και καλείστε να εφαρµόσετε µια
συµφωνία, που ήδη έχει καταργηθεί στη πράξη και που σηµαίνει
νέες θυσίες για τον ελληνικό λαό, µεταφορά του συνόλου του
χρέους στο αγγλοσαξονικό δίκαιο, ισόβια κάθειρξη για τη χώρα,
εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας και για την Ευρώπη, ένα
ακόµη βήµα στην άβυσσο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ)

Σας ερωτώ, λοιπόν: Εάν διακηρυγµένος στόχος της Κυβέρνη-
σής σας είναι η υλοποίηση των αποφάσεων της 26ης Οκτωβρίου
κατά γράµµα, τότε πιστή εφαρµογή αυτών των αποφάσεων ση-
µαίνει και κούρεµα 50% του ιδιωτικού χρέους, συνοδευόµενο,
απ’ ό,τι φαίνεται µε τις απαιτήσεις του κ. Νταλάρα, του εκπρο-
σώπου των τραπεζών, για ληστρικό επιτόκιο 8% στα ελληνικά
οµόλογα, τα κουρεµένα. Θα αποδεχθείτε αυτόν τον άθλιο εκβια-
σµό; Βάζετε κάποιες κόκκινες γραµµές σε αυτήν τη διαπραγµά-
τευση και ποιες είναι αυτές; 

Δεύτερο ερώτηµα: Θα αποδεχθείτε αυτό το άθλιο αίτηµα των
πιστωτών, των δανειστών –των τοκογλύφων, εγώ θα πω- για αλ-
λαγή του δικαίου που διέπει τις δανειακές συµβάσεις, το αγγλο-
σαξονικό δίκαιο, υποθηκεύοντας µε αυτόν τον τρόπο, το σύνολο
της ελληνικής δηµόσιας περιουσίας και µελλοντικούς πιθανούς
πόρους, καθώς και τη δυνατότητα στην εσχάτη περίπτωση να
έχουµε το δικαίωµα αναδιάρθρωσης του χρέους;

Και το τρίτο ερώτηµα, κύριε Πρωθυπουργέ: Γιατί ενώ αποδέ-
χεστε κούρεµα οµολόγων ακόµη και για τα ασφαλιστικά ταµεία,
που ουσιαστικά, θα το πληρώσουν οι Έλληνες φορολογούµενοι,
την ίδια στιγµή, δέχεστε την επιλογή να µην κουρευτούν τα αντί-
στοιχα οµόλογα, τα εβδοµήντα δισεκατοµµύρια που έχει στην
κατοχή της η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Τσίπρα, θα σας
παρακαλέσω να ολοκληρώσετε. Μετά θα έχετε τη δυνατότητα
να απαντήσετε. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς): Σε αυτά τα τρία ερωτήµατα, θα ήθελα συγ-
κεκριµένες απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρωθυ-
πουργός, ο κ. Λουκάς Παπαδήµος.

ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα πρώτα, να το-
νίσω ότι οι αποφάσεις που ελήφθησαν στη Σύνοδο Κορυφής της
Ευρωζώνης της 26ης Οκτωβρίου, ιδιαίτερα στο σκέλος που αφο-
ρούσαν την Ελλάδα, είναι ιδιαίτερα επωφελείς για τη χώρα µας.
Για το λόγο αυτό η Κυβέρνηση και τα κόµµατα που τη στηρίζουν,
έχουν δεσµευθεί στην υλοποίηση των αποφάσεων αυτών, καθώς
και της οικονοµικής πολιτικής που απορρέει από τις αποφάσεις
αυτές. 

Ορισµένα άλλα θέµατα που αφορούν την αντιµετώπιση της γε-
νικότερης κρίσης στην Ευρωζώνη, αποτελούν αντικείµενο εξέτα-
σης, στην προσεχή Σύνοδο Κορυφής, προκειµένου να δια-
µορφωθεί ένα γενικότερο πλαίσιο οικονοµικής πολιτικής και να
βγούµε από την κρίση. 

Έχει σηµασία η επέκταση της κρίσης στην Ευρωζώνη να αντι-
µετωπιστεί µε αποτελεσµατικότερο τρόπο, µε µεγαλύτερη πρό-

οδο στη δηµοσιονοµική σύγκλιση και την ενίσχυση της οικονοµι-
κής διακυβέρνησης στην Ευρώπη. Η κρίση µπορεί να αντιµετω-
πιστεί καλύτερα, εάν επιδιώξουµε να επιτύχουµε περισσότερη
και βαθύτερη ενοποίηση της Ευρώπης, η οποία αποτελεί πάγιο
στρατηγικό ορίζοντα της χώρας µας.

Όσον αφορά τα ερωτήµατα που θέτει ο κύριος Πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ, σχετικά µε τη διαδικασία που αφορά τη συµµετοχή του
ιδιωτικού τοµέα στη χρηµατοδότηση του ελληνικού χρέους, το
λεγόµενο PSI, θα ήθελα να επισηµάνω τα εξής: 

Η διαπραγµάτευση της Ελλάδος, που γίνεται σε συνεργασία
µε τους Ευρωπαίους και θεσµικούς εταίρους µας, µε τους εκ-
προσώπους των πιστωτών, βρίσκεται σήµερα σε εξέλιξη. Όσο
αυτή η διαδικασία της διαπραγµάτευσης εξελίσσεται, σενάρια,
αιτήµατα, πληροφορίες, σχετικά µε τις διάφορες παραµέτρους
της διαπραγµάτευσης –αναφέρατε µία ή δύο παραµέτρους- θα
βλέπουν το φως της δηµοσιότητας. Τέτοιες πληροφορίες πρέπει
να ερµηνεύονται στο πλαίσιο αυτής της δυναµικής διαδικασίας
και να µη θεωρούνται ως δεδοµένα της τελικής συµφωνίας. 

Η διαπραγµάτευση αυτή είναι µια σύνθετη και πολύπλοκη δια-
δικασία. Δεν θα ήταν ούτε σκόπιµο ούτε υπεύθυνο, όσο αυτή η
διαπραγµάτευση εξελίσσεται, να δηµοσιοποιήσουµε στοιχεία
που αφορούν τις εθνικές µας θέσεις. 

Όσον αφορά το δίκαιο που θα διέπει τις δανειακές συµβάσεις,
είναι ένα από τα θέµατα που συζητιούνται µε τους πιστωτές. Δεν
έχει γίνει αποδεκτό το αίτηµα των πιστωτών, να διέπονται οι δα-
νειακές συµβάσεις από το αγγλοσαξονικό δίκαιο. Είναι ένα ση-
µαντικό στοιχείο της διαπραγµάτευσης, το οποίο θα συνε-
κτιµηθεί στο σύνολο των παραµέτρων που θα διέπουν την τελική
συµφωνία, µε τους πιστωτές του ιδιωτικού τοµέα και να είστε βέ-
βαιοι ότι οι θέσεις της Κυβέρνησης αποσκοπούν στην καλύτερη
δυνατή διασφάλιση των συµφερόντων της Ελλάδας. Αυτός είναι
ο στόχος και το βασικό κριτήριο των ενεργειών µας. 

Σχετικά µε το ερώτηµα για το ρόλο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας όσον αφορά τη διακράτηση οµολόγων του ελληνικού
δηµοσίου, θέλω να διευκρινίσω τα εξής:

Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µε παρεµβάσεις της στην
αγορά κρατικών οµολόγων έχει συµβάλει καθοριστικά στην άµ-
βλυνση των πιέσεων που έχουν εκδηλωθεί σε αυτές τις αγορές,
στην αντιµετώπιση δυσλειτουργιών που παρατηρήθηκαν και στην
αποτελεσµατικότερη µετάδοση της νοµισµατικής πολιτικής στις
οικονοµίες των κρατών-µελών της Ευρωζώνης. 

Οι παρεµβάσεις αυτές είχαν θετικές συνέπειες στη ρευστό-
τητα του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος και διευκόλυναν,
κατά το δυνατόν, τη χρηµατοδότηση της ελληνικής οικονοµίας.
Βεβαίως, η ρευστότητα του τραπεζικού συστήµατος είναι περιο-
ρισµένη και συνεπώς περιορισµένη είναι και η παροχή πιστώ-
σεων προς τα ελληνικά νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. Αυτό,
όµως, είναι αποτέλεσµα του δηµοσιονοµικού προβλήµατος που
αντιµετωπίζει η χώρα, καθώς και της εκροής κεφαλαίων από την
Ελλάδα λόγω του περιβάλλοντος της οικονοµικής αβεβαιότητας.
Χωρίς τη χρηµατοδοτική στήριξη των ελληνικών τραπεζών από
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, οι συνθήκες ρευστότητας θα
ήταν πραγµατικά ασφυκτικές. 

Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα απέκτησε οµόλογα στη δευ-
τερογενή αγορά, προκειµένου να συµβάλει στη χρηµατοπιστω-
τική σταθερότητα στην Ελλάδα και στη Ζώνη του ευρώ ως
σύνολο. Με αυτόν τον τρόπο, µε τις παρεµβάσεις της στην
αγορά κρατικών τίτλων αλλά και µε την παροχή ρευστότητας
προς τις ελληνικές τράπεζες έχει αποτραπεί η µεγαλύτερη συρ-
ρίκνωση των πιστώσεων των τραπεζών προς την ελληνική οικο-
νοµία.

Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, προφανώς, δεν είναι κερδο-
σκοπικό ίδρυµα. Είναι η νοµισµατική αρχή της Ευρωζώνης και
είναι ένα θεσµικό όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν υπερα-
σπίζεται ιδιωτικά συµφέροντα αλλά το δηµόσιο συµφέρον που
αφορά τη νοµισµατική σταθερότητα. Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα είναι ένας κύριος παράγοντας της χρηµατοδοτικής στήρι-
ξης της Ελλάδος, όταν η χώρα έχει αποκλειστεί από τις διεθνείς
αγορές κεφαλαίων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε τον
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Πρωθυπουργό κ. Λουκά Παπαδήµο.
Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής

Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας για τέσσερα λεπτά.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού της Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς): Κύριε Πρωθυπουργέ, µιλήσατε για πε-
ρισσότερη και βαθύτερη πολιτική ενοποίηση. Πρέπει να σας πω
ότι η πολιτική ενοποίηση χωρίς δηµοκρατία είναι πουκάµισο αδει-
ανό. Τι είδους πολιτική ενοποίηση θα είναι αυτή, εάν προχωρή-
σουµε σε µια Ευρώπη-φυλακή για τις χώρες του Νότου, µε ένα
διευθυντήριο γερµανικό που θα βάζει ανόητους κανόνες, σαν
αυτόν που θέλει να µας βάλει τώρα, να κάνουµε πιο αυστηρά τα
κριτήρια του Μάαστριχτ και όποιες χώρες έχουν ελλείµµατα να
τιµωρούνται; Για φανταστείτε, στην Ισπανία, που είναι µια χώρα
που είχε µικρότερο χρέος από τη Γερµανία πριν την κρίση, όταν
έσκασε η φούσκα των στεγαστικών και εκτινάχθηκε το χρέος,
όταν αδύναµο το ευρωσύστηµα και η αρχιτεκτονική του ευρώ να
την προστατεύσει εκτινάχθηκαν τα χρέη, να της βάζαµε και πέ-
ναλτι από πάνω, τιµωρία! Αυτή είναι η λογική; Τι θα σώσει έτσι;
Συνεχίζουν, δηλαδή, µια λογική, µια συνταγή που µας οδήγησε
στην κρίση σαν να µην καταλαβαίνουν τίποτα, σαν να µην κατα-
λαβαίνετε τίποτα, διότι και εσείς την υλοποιείτε στην Ελλάδα.

Μας είπε η προηγούµενη κυβέρνηση ότι το πρόβληµα είναι οι
Έλληνες τεµπέληδες και τώρα βλέπουµε ότι η κρίση χτυπά τον
πυρήνα της Ευρωζώνης. Δηλαδή, είναι όλοι τεµπέληδες τελικά!
Μόνο αυτοί που κάθονται στα κοµπιούτερ τους και κάνουν τις
χρηµατιστηριακές συναλλαγές και κερδίζουν δισεκατοµµύρια µε
φούσκες, µόνο αυτοί δεν είναι τεµπέληδες, µόνο αυτοί δου-
λεύουν! 

Μας λέτε ότι όσο συνεχίζεται η διαπραγµάτευση, ο ελληνικός
λαός περίπου πρέπει να είναι στο σκοτάδι και να είµαστε σίγου-
ροι ότι η θέση της Κυβέρνησης θα είναι προς το συµφέρον της
χώρας. Δεν είναι έτσι. Εν πάση περιπτώσει, ποιος θα βάλει κόκ-
κινες γραµµές; 

Κύριε Παπαδήµο, επιτρέψτε µου να σας πω ότι υπάρχει µια
προϊστορία. Το 80% της Κυβέρνησης είναι κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ,
το υπόλοιπο είναι ακροδεξιά και Νέα Δηµοκρατία, που τώρα το
«παίζει» και Αντιπολίτευση. Η Κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, ο κ.
Σαχινίδης που είναι δίπλα σας, έχει ευθύνες γι’ αυτήν την κατά-
σταση, για το ότι δεν διαπραγµατεύτηκε ποτέ και µας οδήγησαν
εδώ που µας οδήγησαν. 

Μόλις χθες απάντησε ο Ευρωπαίος Επίτροπος στο Νίκο
Χουντή, τον Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, ότι χωρίς να υπάρχει
καµµία υποχρέωση ή παρότρυνση από την Κοµισιόν ή τη EURO-
STAT, η ελληνική κυβέρνηση φούσκωσε τα ελλείµµατα του 2008
και του 2009 µε τα χρέη των νοσοκοµείων, καταγράφοντας το
σύνολο των µελλοντικών οφειλών και όχι µόνο τις ετήσιες πλη-
ρωµές προς τους προµηθευτές. Αποτέλεσµα και αυτής της πρά-
ξης ήταν να εκτιναχθεί το έλλειµµα το 2009 από το 5% στο
12,75%. Ο κ. Παπακωνσταντίνου, ο καθ’ ύλην αρµόδιος και υπεύ-
θυνος, ο πιο αποτυχηµένος Υπουργός Οικονοµικών που έχει πε-
ράσει από τη Μεταπολίτευση και µετά, βρίσκεται στα υπουργικά
έδρανα και κλείνει και συµφωνίες µε εργολάβους, καταθέτει νυ-
χτερινές τροπολογίες. Εάν δεν έχει φιλότιµο µετά απ’ αυτήν την
απάντηση να παραιτηθεί, εσείς θα τον κρατήσετε στην Κυβέρ-
νηση; 

Ο κ. Γεωργίου της Ελληνικής Στατιστικής, το ίδιο το Διοικητικό
Συµβούλιο της ΕΛΣΤΑΤ καταγγέλλει ότι µε αλχηµείες διόγκωσε
το έλλειµµα, προκειµένου η χώρα µας να είναι αυτή που βγήκε
στη σέντρα, πρώτη από όλες, µε µεγαλύτερο έλλειµµα από όλες
τις χώρες της Ευρωζώνης. Θα στείλει κανείς στο σπίτι του τον κ.
Γεωργίου; 

Μιας και µιλώ για ευθύνες, αλήθεια, ποια είναι η αρµοδιότητα
του Αντιπροέδρου σας, του κ. Πάγκαλου, στην Κυβέρνησή σας;
Στην προηγούµενη κυβέρνηση αρµοδιότητά του ήταν να συκο-
φαντεί και να καθυβρίζει την Αριστερά και τους λαϊκούς αγώνες.
Την ίδια αρµοδιότητα έχει και στη δική σας Κυβέρνηση; Εάν δεν
συµφωνείτε µε όσα χυδαία είπε σε γαλλικό κανάλι για τους πο-
λίτες που αντιστέκονται, τότε πείτε το και σε εµάς. Είτε θα τον
εγκαλέσετε είτε θα τον έχετε δίπλα σας τον υβριστή κ. Πάγκαλο
να καµαρώνει! 

Έρχοµαι στην ουσία. Σε µια έξαρση της ιστορικής ειρωνείας,

κύριε Παπαδήµο, καλείστε να διαχειριστείτε µια αναδιάρθρωση
χρέους, µε την οποία διαφωνήσατε κάθετα, και µε την αρχική
ιδέα αλλά και µε την εξειδίκευση της εφαρµογής της. Εάν όµως
πραγµατικά πιστεύετε –και εγώ νοµίζω ότι το πιστεύετε- στην
αναγκαιότητα διάσωσης του ευρώ, τότε δεν έχετε παρά να πείτε
ρητά ότι δεν θα υλοποιήσετε τις αποφάσεις της 26ης Οκτωβρίου,
διότι δεν υπάρχουν αποφάσεις της 26ης Οκτωβρίου. Το µόνο
που υπάρχει είναι συµφέροντα, ντόπια και ξένα. Ντόπια συµφέ-
ροντα όλων όσων θέλουν να ξεριζωθεί η µεσαία τάξη στη χώρα
και να συνεχίσουν να κερδίζουν και να κερδοσκοπούν, εργολά-
βοι, εφοπλιστές -ακόµη και την ασφάλειά τους θέλουν να την
πληρώνει ο ελληνικός λαός- και ξένα συµφέροντα τοκογλύφων,
δανειστών, οι οποίοι έχουν απαιτήσεις ακόµη και να αλλάξουµε
το Ελληνικό Δίκαιο, ακόµη και να βρεθούµε στη δύσκολη θέση
να µην έχουµε καµµία διαπραγµατευτική ισχύ και να εκποι-
ήσουµε τη δηµόσια περιουσία. 

Εδώ, λοιπόν, χρειάζονται καθαρές κουβέντες. Δεν θέλετε να
τις πείτε στο Βήµα, υλοποιείστε τις αυτές τις καθαρές κουβέντες.
Στον κ. Νταλάρα θα πρέπει να πείτε ότι αυτό το 8% επιτόκιο είναι
απαιτήσεις και εκβιασµοί που δεν περνάνε. Στον κ. Ράιχενµπαχ
που µας λέει «πρώτα να πιάσετε πάτο» –έτσι χυδαία µας το λέει-
«και µετά επενδύσεις», πρέπει κάποιος να πει ότι δεν έχει την αρ-
µοδιότητα να κάνει τον ανθύπατο και ουσιαστικά να αντικαθιστά
και την Κυβέρνηση σε αυτήν τη χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας παρακαλέσω
να ολοκληρώσετε, κύριε Τσίπρα. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς): Και µια καθαρή κουβέντα για το χαράτσι και
ολοκληρώνω. 

Κύριε Παπαδήµο, το χαράτσι αυτό δεν είναι µόνο αντιλαϊκό,
αντικοινωνικό. Είναι και αντισυνταγµατικό, είναι και πέρα και έξω
από τους κανόνες στο νοµικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Ο Ευρωπαίος Επίτροπος το είπε αυτό. Δηλαδή αυτή η Κυβέρ-
νηση, µε στόχο τη δηµοσιονοµική εξυγίανση, θα συνεχίζει να πα-
ρανοµεί και, εν πάση περιπτώσει, έχετε όλοι την εντύπωση ότι
αυτές οι παρανοµίες θα µείνουν ασυγχώρητες; Θα έχετε δηλαδή
τη δυνατότητα εις το διηνεκές και εσαεί να κρύβεστε όλοι πίσω
από την εφήµερη αυτή εξουσία;

Ο ελληνικός λαός κάποια στιγµή θα µας κρίνει όλους, κύριε
Παπαδήµο, και κύριοι της Κυβέρνησης, είτε είµαστε πολιτικοί είτε
δεν είµαστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρωθυ-
πουργός κ. Λουκάς Παπαδήµος.

ΛΟΥΚΑΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Πρώτα θα ήθελα να τονίσω ότι ούτε δέχοµαι ούτε συµφωνώ µε
τους χαρακτηρισµούς που χρησιµοποιήσατε, για να περιγράψετε
τη µελλοντική ενοποίηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αφορά
την οικονοµική της εµβάθυνση και τη δηµοσιονοµική σύγκλιση.
Είναι υποθέσεις και οι υποθέσεις αυτές είµαι σίγουρος ότι δεν
θα ανταποκρίνονται µε την πραγµατικότητα που θα διαµορφωθεί. 

Επίσης, δεν δέχοµαι ούτε συµφωνώ µε τους χαρακτηρισµούς
που κάνατε για µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου. 

Τώρα, όσον αφορά τα πιο συγκεκριµένα θέµατα στα οποία
αναφερθήκατε στη δευτερολογία σας, νοµίζω ήδη απάντησα
στην αρχή ότι διάφορες παράµετροι που αφορούν την ανταλ-
λαγή κρατικών οµολόγων στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης που
γίνεται, δεν πρέπει να θεωρούνται δεδοµένες, ότι είναι δεδοµένα
στοιχεία του αποτελέσµατος το οποίο θα επιτευχθεί στο πλαίσιο
αυτής της διαπραγµάτευσης. Οι διάφορες πλευρές υιοθετούν
στρατηγικές, έχουν αρχικές θέσεις οι οποίες δεν είναι καθόλου
δεδοµένο ότι θα αντανακλώνται στο τελικό αποτέλεσµα. 

Η µη δηµοσιοποίηση των θέσεων αυτών δεν αντανακλά µία
διάθεση µη διαφάνειας, αλλά είναι ουσιαστικό στοιχείο µίας δια-
πραγµάτευσης, η οποία είναι σύνθετη και η οποία εκ της φύσεώς
της πρέπει να ολοκληρωθεί στο πλαίσιο των συζητήσεων που γί-
νονται µεταξύ των ελληνικών αρχών, των θεσµικών και ευρωπαϊ-
κών εταίρων και των πιστωτών. Νοµίζω ότι αυτό είναι απολύτως
κατανοητό. 

Και αυτό που ανέφερα και πριν ότι το συµφέρον της χώρας
είναι ο βασικός σκοπός και το κριτήριο το οποίο θα στηρίζει τις
θέσεις µας, πρέπει να θεωρείτε ότι είναι και αυτονόητο και δε-
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δοµένο. 
Κάνατε αναφορές σε άλλα ζητήµατα σχετικά µε την κατανοµή

των δηµοσιονοµικών ελλειµµάτων κατά τα προηγούµενα χρόνια.
Δεν έγινε καµµία προσπάθεια, απ’ όσο γνωρίζω, προκειµένου η
κατανοµή των δηµοσιονοµικών ελλειµµάτων που τελικά αποδείχ-
θηκαν ότι ήταν µεγαλύτερα από αυτά που είχαν καταγραφεί και
είχαν εκτιµηθεί, να γίνει µε ένα τρόπο που θα επιβαρύνει ένα συγ-
κεκριµένο έτος περισσότερο από άλλα. 

Τα ελλείµµατα αυτά για διάφορους λόγους δεν είχαν καταγρα-
φεί στο σύνολό τους και η εργασία που έγινε, έγινε µε όσο το
δυνατόν αντικειµενικότερο τρόπο και ήταν αποτέλεσµα και συ-
νεργασίας και αξιολόγησης µε την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπη-
ρεσία. 

Τέλος, όσον αφορά την αναδιάρθρωση του ελληνικού χρέους,
θέλω σαφώς να διευκρινίσω -και αυτό προκύπτει από όσα έχω
γράψει και έχω αναφέρει- ότι προφανώς δεν είµαι αντίθετος σε
µία αναδιάρθρωση του ελληνικού χρέους, η οποία είναι ανα-
γκαία, δεδοµένου του ύψους στο οποίο έχει φθάσει και προκει-
µένου να επιτύχουµε µία σταδιακή µείωση του χρέους σε σχέση
µε το ΑΕΠ, η οποία να είναι βιώσιµη. 

Οι παρατηρήσεις που έχω κάνει στο παρελθόν ήταν συνδεδε-
µένες µε την επιλογή συγκεκριµένων παραµέτρων, οι οποίες θα
οδηγούσαν σε ένα τελικό αποτέλεσµα, το οποίο θα χαρακτηρί-
ζετο από µία στάθµιση των ωφελειών του κόστους και των κιν-
δύνων, η οποία θα ήταν η καλύτερη δυνατή. 

Και πιστεύω ότι οι αποφάσεις της Συνόδου Κορυφής της Ευ-
ρωζώνης στις 26 Οκτωβρίου έχουν διαµορφώσει ένα πλαίσιο
µέσα στο οποίο µπορούµε να δουλέψουµε σε συνεργασία µε
τους εταίρους και µετά από διαπραγµατεύσεις µας µε τους πι-
στωτές που θα οδηγήσουν στο επιθυµητό αποτέλεσµα, ήτοι την
ελάφρυνση του χρέους από τα βάρη του παρελθόντος και στη
σταδιακή µείωσή του σε ένα επίπεδο, το οποίο να είναι διατηρή-
σιµο στο µέλλον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεχίζουµε τώρα µε
την πρώτη µε αριθµό 231/29-11-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Χρήστου Πρωτόπαπα προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε το πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι».

Πριν δώσω το λόγο, όµως, στον κ. Χρήστο Πρωτόπαπα για να
αναπτύξει την ερώτησή του, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίασή µας, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Παιανίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής) 

Ο κ. Πρωτόπαπας έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή του. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είναι πάρα πολύ γνωστή η προσφορά του

Προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» και δεν θα κουράσω να επι-
χειρηµατολογήσω για την αξία της και την τεράστια κοινωνική
προσφορά της αυτήν τη δεκαετία. 

Φθάσαµε νοµίζω, όµως, σε ένα οριακό σηµείο. Τα ερωτήµατα
έχουν ευθύ χαρακτήρα. Έχουν εξευρεθεί οι πόροι; Είναι έτοιµη
η Κυβέρνηση να εγγυηθεί ότι αυτό το µείζον για την κοινωνική
συνοχή πρόγραµµα θα συνεχιστεί και για τα επόµενα χρόνια; Πε-
ριµένουµε µια απάντηση σ’ αυτό. 

Δεύτερον, υπάρχουν τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενοι στο πρό-
γραµµα αυτό περίπου µια δεκαετία µε ανανεούµενες συµβάσεις.
Είναι γνωστό ότι είναι ένα πρόγραµµα που ξεκίνησε µε κοινοτικά
κονδύλια και τώρα θα πρέπει να συνεχιστεί µε εθνικούς πόρους. 

Αυτοί οι εργαζόµενοι έχουν προσφέρει πάρα πολλά. Έχουν
δώσει τη ζωή τους, για να υπάρχει αυτή η τεράστια κοινωνική
προσφορά που ο οµιλών, αν θέλετε, έχει και ιδιαίτερη ευαισθη-
σία, γιατί ήµουν ανάµεσα σε εκείνη την οµάδα, η οποία το ξεκί-
νησε διυπουργικά στις αρχές της προηγούµενης δεκαετίας. 

Το ερώτηµα που υπάρχει, λοιπόν, είναι τι θα γίνει µε αυτούς

τους ανθρώπους. Θα είναι οι άνθρωποι αυτοί εκείνοι που θα συ-
νεχίσουν να υπηρετούν το πρόγραµµα; Και το ρωτώ διότι υπάρ-
χει κατ’ αρχάς ζήτηµα σε σχέση µε τους νόµους για το ΑΣΕΠ και
τις προσλήψεις συµβασιούχων και, δεύτερον, γιατί αυτοί οι άν-
θρωποι σε τελική ανάλυση κάποια στιγµή πρέπει να µονιµοποι-
ηθούν. Και γνωρίζουµε όλοι ότι δηµιουργούνται δυσκολίες από
την τρόικα και από τη συµφωνία που υπάρχει για την αναλογία
των προσλήψεων εργαζοµένων το περίφηµο ένας προς δέκα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ

Θα κάνουµε, λοιπόν, µία ειδική συζήτηση για να εξαιρεθούν
αυτοί οι άνθρωποι από τις σχετικές διατάξεις; Θα συνεχιστεί το
πρόγραµµα; Θα διασφαλιστεί η απασχόλησή τους; Θα είµαστε
συνεπείς απέναντι σε ανθρώπους που έχουν δεκαετή συνεχή και
αναγνωρισµένη προσφορά προς την κοινωνία µας; Περιµένουµε
τις απαντήσεις σας και θέλω να πιστεύω ότι αυτές οι απαντήσεις
θα είναι ιδιαίτερα θετικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γιάννης Κουτσούκος, έχει το λόγο
για να απαντήσει στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Πρωτόπαπα. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, µε τον ίδιο ευθύ τρόπο που θέσατε τα ερω-
τήµατα, µε τον ίδιο ευθύ τρόπο νοµίζω ότι πρέπει να δοθούν και
οι απαντήσεις, γιατί όπως εύστοχα παρατηρήσατε είναι ένα θέµα
που αφορά χιλιάδες συµπολίτες µας, οι οποίοι απολαµβάνουν
των υπηρεσιών του Προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι», παράλ-
ληλα όµως αφορά και χιλιάδες εργαζόµενους, οι οποίοι βρίσκον-
ται σε καθεστώς ανασφάλειας. Και επειδή γνωρίζω και την
προσωπική σας ευαισθησία και την ιδιαίτερη συµβολή σας στις
αρχές της δεκαετίας το 2000 όταν ξεκίνησε αυτό το πρόγραµµα,
πρέπει να σας πω ότι µε την ίδια ευαισθησία το είχε αντιµετωπί-
σει και η κυβέρνηση. Και αφού πρώτα διασφάλισε την υλοποίηση
του προγράµµατος για το 2011 µε περίπου 60 εκατοµµύρια, δού-
λεψε συστηµατικά για να εξασφαλίσει τη συνέχειά του το 2012,
αλλά και να διαµορφώσει σύµφωνα µε τη συµφωνία της Υπουρ-
γού Εργασίας και του Ευρωπαίου Επιτρόπου ένα µόνιµο στα-
θερό και βιώσιµο σύστηµα για τα επόµενα χρόνια, γιατί αυτή
ήταν προϋπόθεση για τη χρηµατοδότηση για το 2011.

Αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, έχουµε την υλοποίηση του προγράµ-
µατος, το οποίο έχει µία µικρή καθυστέρηση σε ό,τι αφορά την
εκταµίευση των πληρωµών προς τους εργαζόµενους. Με την ευ-
καιρία που το συζητάµε θέλω να επαναλάβω τη δέσµευση του
αρµόδιου Υφυπουργού εδώ στη Βουλή πριν δύο ηµέρες, του κ.
Κουκουλόπουλου, ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει τρέξει όλες
τις διαδικασίες, ώστε να πάνε τα λεφτά στους φορείς και να πλη-
ρωθούν οι εργαζόµενοι.

Το δεύτερο είναι ότι για το 2012, µε τη ρύθµιση του ν. 4024/
2011 εξασφαλίσαµε τα 35 εκατοµµύρια από τον περιορισµό των
συντάξεων, για να ξέρει και ο ελληνικός λαός ότι αυτές οι οικο-
νοµίες πιάνουν τόπο και πάνε σε άλλες κοινωνικές παροχές. Ταυ-
τόχρονα, σε συνεργασία των δύο Υπουργείων έχουν δεσµευθεί
και οι δηµόσιοι πόροι, ώστε να συνεχιστεί το πρόγραµµα και το
2012. Αυτή τη στιγµή επεξεργάζεται η σχετική κοινή υπουργική
απόφαση για όλες τις λεπτοµέρειες της εκτέλεσης του προγράµ-
µατος το 2012, το οποίο θα είναι ένα έτος γέφυρα, ένα έτος µε-
ταβατικό για τη συνέχιση του προγράµµατος τα επόµενα χρόνια. 

Έρχοµαι στο τρίτο ερώτηµα και απαντώ ευθέως. Οι εργαζό-
µενοι έχουν µία διαρκή προσφορά υπερδεκαετή και είναι εργα-
ζόµενοι οι οποίοι έχουν επιλεγεί µε αντικειµενικά κριτήρια, µε τις
διαδικασίες του ΑΣΕΠ. Οφείλουµε να τους τιµήσουµε για την
προσφορά τους, να τους σεβαστούµε και να διασφαλίσουµε τη
συνέχεια της εργασίας τους, υπερβαίνοντας τυπικού χαρακτήρα
διατάξεις που αυτήν τη στιγµή την εµποδίζουν. 

Θέλω να διαβεβαιώσω το Σώµα και µέσω της ερώτησής σας
και τους ενδιαφερόµενους ότι είτε µε τον έναν είτε µε τον άλλο
τρόπο θα συνεχιστεί η εργασία τους και θα έχουµε το χρόνο
όπως πολύ καλά παρατηρήσατε -µιας και έχουν ενδιαφερθεί όλα
τα κόµµατα,- έχουµε απαντήσει και σε άλλες ερωτήσεις συνα-
δέλφων, για να λύσουµε µε τον τρόπο που εσείς επισηµάνατε,
µέσα από ένα διάλογο τη µόνιµη απασχόληση. 
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Επαναλαµβάνω, είτε µε τη συγκατάθεση του ΑΣΕΠ είτε µε τη
µορφή της συγχρηµατοδότησης του προγράµµατος, µιας και
υπάρχει κανονισµός που µας επιτρέπει για µία πενταετία να απα-
σχολήσουµε τους ίδιους ανθρώπους, αυτοί οι εργαζόµενοι θα
απασχοληθούν. Θέλω να στείλω ένα µήνυµα για να µην ανησυ-
χούν και θα έχουµε το χρόνο να βρούµε και τη µόνιµη λύση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Χρήστος Πρωτό-

παπας, έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θέλω να σηµειώσω µε ιδιαίτερη ικανοποίηση, τις

σαφείς και καθοριστικές, κατά τη γνώµη µου, για τη συνέχιση
του προγράµµατος και τη διασφάλιση της απασχόλησης των ερ-
γαζοµένων, απαντήσεις που έδωσε ο κύριος Υφυπουργός. Αυτό,
κύριε Υφυπουργέ, δείχνει και συνέπεια και ευθύνη από µέρους
σας και σας τιµά. 

Βεβαίως, θέλω να επιµείνω στο τελευταίο στάδιο που και εσείς
τοποθετηθήκατε. Οι άνθρωποι αυτοί κάποια στιγµή πρέπει να
έχουν µόνιµη απασχόληση. Έχουν επιλεγεί µε διαφανή κριτήρια
και δεν είναι δυνατόν µετά από δέκα χρόνια συνεχούς προσφο-
ράς, να συνεχίζουν να ταλαιπωρούνται. Εποµένως σηµειώνω ότι
θα γίνει αυτός ο διάλογος που είπατε, το τονίζω όµως, γιατί νο-
µίζω ότι καλό θα είναι µέσα στους επόµενους µήνες και στη διάρ-
κεια της θητείας αυτής της Κυβέρνησης και της δικής σας
βεβαίως, µε την ευθύνη που δείχνετε, να δοθεί η οριστική λύση
στο πρόβληµά τους, που δεν είναι µόνο δικό τους. Κατά τη
γνώµη µου είναι και πρόβληµα και των πολλών δεκάδων χιλιάδων
συµπολιτών µας, οι οποίοι είναι οι χρήστες του προγράµµατος,
για τους οποίους νοµίζω ότι όλοι ενδιαφερόµαστε.

Με την ευκαιρία αυτή και δεδοµένου ότι η απάντηση ήταν
σαφής και δεν χρειάζεται να επανέλθω περαιτέρω, επιτρέψτε
µου να θέσω ένα άλλο θέµα του Υπουργείου σας, που είναι ιδι-
αίτερα επίκαιρο και µε αυτήν την έννοια θα παρακαλέσω για µία
µικρή ανοχή του Προεδρείου. 

Σήµερα είµαστε όλοι υπέρ του εξορθολογισµού των κοινωνι-
κών επιδοµάτων. Κανείς δεν θέλει στην κοινωνία µας να υπάρ-
χουν επιδόµατα µαϊµού. Νοµίζω ότι σε αυτό το σηµείο ορθώς
έχετε εξαγγείλει εξυγίανση και ορθώς την προχωρείτε. Υπάρχει,
όµως, ένα θέµα. Στο όνοµα αυτής της ορθολογικοποίησης και
της εξυγίανσης δεν είναι δυνατόν να βλέπουµε στοιχεία σαν και
αυτά που δηµοσιεύει σήµερα η εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ», στην οποία
αναφέρεται ότι θα περικοπούν παροχές και η δωρεάν ιατροφαρ-
µακευτική περίθαλψη σε µία σειρά κατηγορίες ανθρώπων ασθε-
νών, ανθρώπων αναπήρων, συµπολιτών µας, οι οποίοι έχουν
ανάγκη τη βοήθεια του κράτους: και οµιλούµε εδώ για θαλασ-
σαιµικούς, οµιλούµε για ανθρώπους που πάσχουν από ΑIDS, οµι-
λούµε για ανθρώπους οι οποίοι έχουν αυτισµό. Διαβάζουµε ότι
θα υπάρχουν περικοπές επιδοµάτων, ότι θα υπάρχει άρση της
δωρεάν ιατρικής και φαρµακευτικής περίθαλψης σε µία σειρά
από αυτούς ή ότι θα χορηγείται αυτή µόνο στο τελικό στάδιο,
δηλαδή λίγο πριν πεθάνουν. Έ, δεν είναι δυνατόν αυτό!

Όσο και να υπάρχουν οικονοµικά προβλήµατα, όσο και να πρέ-
πει να γίνει µία ορθολογικοποίηση, δεν είναι δυνατόν να βλέ-
πουµε τέτοια δηµοσιεύµατα και µάλιστα να πληροφορούµαστε
από τον ίδιο τον κ. Βαρδακαστάνη, τον Πρόεδρο της ΕΣΑΜΕΑ,
ότι δεν έχει γίνει διάλογος, ότι ισχύουν αυτά τα πράγµατα και ότι
ο διάλογος ο οποίος έγινε µε τους αρµόδιους παράγοντες του
Υπουργείου δεν ήταν επαρκής. Κάθε άλλο µάλιστα, αιφνιδιάστη-
καν οι ενδιαφερόµενοι. Πρέπει να έχουµε και ανθρωπιά και νο-
µίζω την έχετε. Γι’ αυτό δώστε λύση. Πρέπει να αλλάξουν αυτά
τα πράγµατα, πρέπει να αποκατασταθεί ένας δίκαιος κανονισµός
παροχών όπου κάποιοι οι οποίοι δεν το δικαιούνται, να µην το
πάρουν, όσοι είναι ανάπηροι –«µαϊµού» να καταδικαστούν, αλλά
και όσοι πραγµατικά έχουν ανάγκη της βοήθειας του κράτους,
να την έχουν πραγµατικά και την ώρα και µε τον τρόπο που πρέ-
πει. Είναι δείγµα στοιχειώδους ανθρωπιάς, ενότητας και συνοχής
της κοινωνίας µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Εργα-

σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γιάννης Κουτσούκος, έχει το
λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, νοµίζω είµαστε απόλυτα συνεννοηµένοι σε
ό,τι αφορά το θέµα της επίκαιρης ερώτησης. Θέλω να επανα-
λάβω το στοιχείο που αφορά τους εργαζόµενους ότι είτε µε την
σύµφωνη γνώµη του ΑΣΕΠ, είτε µε τη διάταξη του ευρωπαϊκού
κανονισµού που επιτρέπει τη συνέχιση της εργασίας για τα συγ-
χρηµατοδοτούµενα προγράµµατα, αυτοί οι εργαζόµενοι θα απα-
σχοληθούν και το 2012 και δεν πρέπει να ανησυχούν.

Οι παρατηρήσεις σας ήταν ιδιαίτερα εύστοχες σε ό,τι αφορά,
πρώτον, το χρόνο της προϋπηρεσίας, δεύτερον, τη χρησιµότητά
τους και, τρίτον, τη σχέση που έχουν αποκτήσει µε τους εξυπη-
ρετούµενους, γιατί πρέπει να είναι και αυτό µία διάσταση που
πρέπει να την έχουµε υπ’ όψιν µας, όταν αφορά άτοµα που έχουν
ανάγκη και πώς τους αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι. Οι εργαζό-
µενοι έχουν δείξει ιδιαίτερη ευαισθησία και έχουν καταξιωθεί για
την προσφορά τους. Η τρίτη παράµετρος που θέσατε είναι ότι
είµαστε σε µία φάση περιορισµού των προσλήψεων, αναγκα-
στικά λόγω της δηµοσιονοµικής κρίσης.

Όλα αυτά συνθέτουν ένα πάζλ, το οποίο είµαστε υποχρεωµέ-
νοι να το αντιµετωπίσουµε µε µία µόνιµη λύση. Επαναλαµβάνω
ότι επειδή έχω δει τις θέσεις των κοµµάτων και των συναδέλφων,
αυτό µας επιτρέπει να αναζητήσουµε αυτήν τη λύση µε άνεση
χρόνου, όχι εις το διηνεκές, αλλά το αµέσως επόµενο διάστηµα.

Κλείνοντας µε αυτό την απάντησή µου στην επίκαιρη ερώτησή
σας, θέλω και εγώ µε την ανοχή του Προεδρείου, κύριε συνά-
δελφε, να απαντήσω στα ερωτήµατα που θέσατε για σηµερινά
δηµοσιεύµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε ένα πραγµατικό πρό-
βληµα. Όπως εύστοχα είπατε, πρέπει να περιορίσουµε τις δαπά-
νες, αντιµετωπίζοντάς τις όµως µε αίσθηµα δικαιοσύνης. Και
γίνεται µια τεράστια προσπάθεια να ελεγχθούν µε σωστό τρόπο
όλοι αυτοί που δικαιούνται παροχές, ώστε να πάνε οι παροχές
στοχευµένα σε αυτούς που τις έχουν ανάγκη και όχι σε αυτούς
που νέµονται χωρίς να δικαιούνται. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι
πρέπει να οδηγηθούµε σε ακρότητες, ότι πρέπει να αδικήσουµε
κόσµο.

Αυτός ο κανονισµός, λοιπόν, που δηµοσιεύτηκε µετά από επε-
ξεργασία επιστηµονικής επιτροπής, θέλω να το σηµειώσετε,
κύριε συνάδελφε, από επιστήµονες κύρους, υπάκουε και σε µία
ανάγκη: να είµαστε εντάξει στα χρονικά όρια των δεσµεύσεων
που είχαµε αναλάβει. Ο κ. Κουτρουµάνης είχε αναλάβει την ευ-
θύνη απέναντι στη Συνοµοσπονδία των Ατόµων µε Αναπηρία και
στον κ. Βαρδακαστάνη προσωπικά, να γίνει διάλογος µε µία-µία
τις οργανώσεις ξεχωριστά. Αυτός ο διάλογος έγινε την εβδο-
µάδα που τρέχει µε την κ. Δρέττα και µε κάθε οργάνωση ξεχω-
ριστά. Εντοπίστηκαν τα προβλήµατα που εσείς θέσατε µε την
εύστοχη παρατήρησή σας. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι ο Υπουργός και η πολιτική ηγε-
σία συνολικά του Υπουργείου θα κάνει τις απαραίτητες αλλαγές
στο αµέσως επόµενο διάστηµα, ώστε να αντιµετωπίσουµε αυτά
τα προβλήµατα, διότι θέλω να σηµειώσω κύριε συνάδελφε, ότι
έχουµε µία υποχρέωση απέναντι σε αυτήν την κοινωνική οµάδα,
να τους παρέχουµε ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης και µία
ποιότητα ζωής που δεν θα προσβάλλει την κοινωνία µας.

Κατά συνέπεια, µε βάση αυτά τα δεδοµένα πιστεύω ότι και µε
τη συζήτηση που έγινε, µε τις παρατηρήσεις που έχουν υποβάλει
οι οργανώσεις των οροθετικών, των πασχόντων από µεσογειακή
αναιµία και από άλλες ασθένειες, θα αντιµετωπιστούν τα προ-
βλήµατα που θέσατε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου, καθώς και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Αµαρουσίου, Α’ Τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί
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Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και ο
Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικονοµικών κα-
τέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ρυθµιστική Διακυβέρνηση: Αρχές, Δια-
δικασίες και Μέσα Καλής Νοµοθέτησης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 232/29-11-2011 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του τέως Προέδρου της Βουλής
και Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Δηµητρίου Σιούφα, προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε την υλοποίηση των έργων κατασκευής των αγωγών
µεταφοράς φυσικού αερίου και πετρελαίου και την επέκταση των
διακρατικών συµφωνιών για την προµήθεια της Ελλάδας µε πε-
τρέλαιο και φυσικό αέριο. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτησή σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ευχαριστώ. 
Κύριε Πρόεδρε, κατέθεσα την επίκαιρη ερώτηση προς την Κυ-

βέρνηση και το Υπουργείο πρώτον, γιατί η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου είναι η ίδια µε εκείνη της προηγούµενης κυβέρνη-
σης, δεύτερον, γιατί δεν υπάρχει πληροφόρηση σχετικά µε τα
ζητήµατα των αγωγών και τρίτον, για να εκφράσω την ανησυχία
µου γιατί δεν προωθούνται µε τους ρυθµούς που έπρεπε σηµαν-
τικές ενεργειακές συµφωνίες που υπεγράφησαν την περίοδο
2004-2009. 

Το λέω αυτό γιατί την περίοδο αυτήν είχε ασκηθεί µια πραγ-
µατικά επιθετική ενεργειακή στρατηγική που είχε φέρει στο επί-
κεντρο τη χώρα µας για µεγάλα ενεργειακά ζητήµατα. Αναφέ-
ροµαι στην υπογραφή της συµφωνίας για την ενεργειακή κοινό-
τητα της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, τη συµφωνία για την κατα-
σκευή του αγωγού Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, την κατασκευή
του αγωγού φυσικού αερίου µεταξύ Τουρκίας και Ελλάδας και
στη συνέχεια µεταξύ Ελλάδας και Ιταλίας, τον αγωγό South-
stream και βεβαίως, τον αγωγό που συνδέει την Κοµοτηνή µε τη
Στάρα Ζαγόρα της Βουλγαρίας και βέβαια, την έναρξη και την
κατασκευή την ίδια χρονική περίοδο του αγωγού των τετρακο-
σίων ενενήντα πέντε χιλιοµέτρων µεταξύ της Τουρκίας και της
Ελλάδας, που κατασκευάστηκε µέσα σε χρόνο ρεκόρ δύο ετών
και έφερε φυσικό αέριο από την Τουρκία στην Ελλάδα. Την ίδια
περίοδο ολοκληρώθηκε µέσα σε δεκαοκτώ µήνες η ηλεκτρική
διασύνδεση µεταξύ της Ελλάδας και της Τουρκίας και την ίδια
ώρα µπορώ να πω τις ενεργειακές συµφωνίες που υπεγράφησαν
την ίδια περίοδο µε την Ιταλία, µε την Τουρκία, µε την Αίγυπτο,
µε το Αζερµπαϊτζάν, την Αλβανία και τη Ρουµανία. 

Πού βρίσκεται σήµερα το θέµα της επέκτασης της προµήθειας
φυσικού αερίου από τη Ρωσία, που λήγει το 2016; Θυµίζω στο
Σώµα ότι το 2007 είχε επιτευχθεί συµφωνία µε τον τότε Υπουργό
Ενέργειας της Ρωσίας, τον κ. Χριστένκο και τον Πρόεδρο της
«GAZPROM», τον κ. Μίλερ, να αρχίσουν οι διαπραγµατεύσεις για
την επέκταση της συµφωνίας αυτής από το 2016 µέχρι και το
2040. Πού βρίσκεται σήµερα αυτό το θέµα; 

Γιατί το 2016, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι µετά από πέντε χρόνια,
αλλά είναι αύριο. Περιµένω τις απαντήσεις του κυρίου Υπουρ-
γού. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Στην επίκαιρη ερώ-

τηση του τέως Προέδρου της Βουλής θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ.
Ιωάννης Μανιάτης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον τέως Πρόεδρο της Βουλής, τον
κ. Σιούφα, για το ενδιαφέρον του, το οποίο αποδεικνύεται από
την κατάθεση της συγκεκριµένης ερώτησης. Ως βαθύτατος γνώ-
στης των ενεργειακών, θα συµφωνήσει, πιστεύω, µαζί µου ότι
υπάρχει και διαφάνεια και πληροφόρηση, αλλά και εξαιρετική
αποτελεσµατικότητα στην προώθηση των συγκεκριµένων έργων. 

Θα είµαι πολύ σύντοµος, γιατί τα θέµατα, κύριε Πρόεδρε, είναι
πέντε. 

Να ξεκινήσω µε την ελληνορωσική συµφωνία για την προµή-
θεια φυσικού αερίου. Προφανώς, η συµφωνία δεν ξεκίνησε το

2007. Η συµφωνία ξεκίνησε αφότου δηµιουργήθηκε ο αγωγός
προµήθειας φυσικού αερίου. Άρα, είναι µία διαχρονική σχέση
πάνω από δεκαπέντε µε είκοσι χρόνια που συνεχίζεται. Η συµ-
φωνία λήγει το 2016. Έχουν προϋπάρξει κι έχουν γίνει αρκετές
συναντήσεις ανάµεσα στις δύο πλευρές. Μάλιστα, πρέπει να σας
πω ότι σε λίγες µέρες, στις 12 Δεκεµβρίου, θα υπάρξει κοινή ελ-
ληνορωσική συνάντηση µε τη συµµετοχή και του δικού µας
Υπουργείου και του Υπουργείου Εξωτερικών µε τους αντίστοι-
χους Ρώσους συνοµιλητές, προκειµένου να εξεταστεί η πορεία
εξέλιξης των ελληνορωσικών σχέσεων και µέσα στο πλαίσιο αυτό
να προωθηθούν και οι διαδικασίες για όλα τα εκκρεµή ελληνο-
ρωσικά θέµατα, µεταξύ των οποίων και η προώθηση της υπογρα-
φής της σύµβασης. 

Δεύτερο θέµα, Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη: Γνωρίζετε πολύ
καλά ότι είναι ένα έργο που ξεκίνησε µε τον Ανδρέα Παπανδρέου
Πρωθυπουργό της χώρας και Υπουργό Εξωτερικών τον Κάρολο
Παπούλια. Όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις διαχρονικά έχουν στη-
ρίξει αυτό το έργο. Οι εξελίξεις των τελευταίων ενός µε δύο ετών
είναι οι ακόλουθες, όπως θα σας τις πω: 

Στις 27 Ιουλίου του 2010 ενέκρινε η ελληνική διοίκηση, η ελ-
ληνική πολιτεία, ένα πολύ σηµαντικό κείµενο που αφορά την προ-
καταρτική περιβαλλοντική εκτίµηση του έργου. Ήταν ένα πολύ
σοβαρό και σπουδαίο µήνυµα προς την πλευρά της Βουλγαρίας,
η οποία συνεχίζει να εκφράζει επιφυλάξεις περιβαλλοντικού χα-
ρακτήρα ότι το άλλο κράτος-µέλος, η Ελλάδα, εγκρίνει περιβαλ-
λοντικά το έργο. Το Νοέµβριο του 2010 µε επιστολή τους προς
τους τρεις Πρωθυπουργούς Μπορίσοφ, Πούτιν και Παπανδρέου
-µεταφράζω από το αγγλικό τους κείµενο- η ίδια η εταιρεία
έλεγε: «..η ελληνική και ρωσική Κυβέρνηση υποστηρίζουν το
έργο. Η ελληνική Κυβέρνηση έχει ήδη εγκρίνει την προκαταρτική
περιβαλλοντική εκτίµηση». Η ίδια η εταιρεία του έργου ευχαρι-
στεί δηµόσια την ελληνική Κυβέρνηση. Το Φεβρουάριο του 2011
µε δελτίο Τύπου η εταιρεία του αγωγού ευχαριστεί θερµά για τις
ενέργειές της την ελληνική Κυβέρνηση µε την έγκριση των περι-
βαλλοντικών όρων και τις συνεχείς και σταθερές προσπάθειες
της ελληνικής Κυβέρνησης για την υλοποίηση του έργου. 

Τέλος, για να κλείσω µε τον αγωγό Μπουργκάς, να πω ότι τον
Αύγουστο του 2011 -το γνωρίζει το Σώµα- το έργο αυτό χαρα-
κτηρίστηκε µε δικό µας νόµο, το ν. 4001/2011, ως έργο εθνικής
προτεραιότητας και εθνικής σηµασίας και προωθείται η διαδικα-
σία. Η βουλγαρική Κυβέρνηση, ευτυχώς πολύ πρόσφατα, ενέ-
κρινε την πληρότητα της περιβαλλοντικής µελέτης. Πριν από δύο
εβδοµάδες υπήρξε συνάντηση στη Σόφια ανάµεσα στην ελληνική
και βουλγαρική πλευρά. Κι εγώ είχα τη χαρά πριν από µια εβδο-
µάδα να συγκαλέσω σύσκεψη στο Υπουργείο µε τη συµµετοχή
των Βουλευτών Έβρου, του Περιφερειάρχη Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης και των Δηµάρχων Έβρου, όπου εξετάσαµε
την πορεία εξέλιξης του έργου και συµφωνήσαµε να προωθή-
σουµε από τη δική µας πλευρά ό, τι µπορεί να προωθήσει η ελ-
ληνική πλευρά. 

Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στα υπό-
λοιπα δύο θέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο τέως Πρόεδρος της
Βουλής, κ. Σιούφας, έχει το λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν θέλω να αµφισβη-
τήσω από την πλευρά σας ότι προσπαθείτε. Τα πράγµατα, όµως,
είναι τελείως διαφορετικά από τον τρόπο και την αισιοδοξία, η
οποία σας διακατέχει. Θα ξεκινήσω µε το θέµα της ελληνικής πε-
ριβαλλοντικής µελέτης. 

Θα ενθυµείστε ότι πέρσι στις 15 Ιουλίου φέρατε στη Βουλή το
σχέδιο νόµου για την έγκριση των περιβαλλοντικών µελετών
γύρω από αυτό το έργο. Από τις 15 Ιουλίου του 2010 και µετά,
αυτό το νοµοσχέδιο δεν είχε έρθει ακόµα στη Βουλή. Πρώτο
θέµα. 

Δεύτερον, πράγµατι, υπάρχουν πληροφορίες από τη βουλγα-
ρική πλευρά…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): (δεν ακούστηκε)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Είπα ότι πέρσι, στις 15 Ιουλίου, φέ-
ρατε το νοµοσχέδιο για τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις από τον
αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη, και συζητήθηκε στη Διαρ-
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κή Επιτροπή. Στη συνέχεια, θα φέρνατε το νοµοσχέδιο αυτό µε
την διαδροµή για έγκριση στη Βουλή. Από τις 15 Ιουλίου του
2010 αυτό το νοµοσχέδιο –αν θέλετε, να το καταθέσω και στα
Πρακτικά- δεν είχε έρθει στη Βουλή. 

Πράγµατι, υπάρχουν πληροφορίες ότι η περιβαλλοντική µε-
λέτη που ζήτησε η βουλγαρική Κυβέρνηση έχει εγκριθεί. Θα πα-
ρακολουθείτε, όµως, τα γεγονότα. Ακόµα και σηµερινές πληρο-
φορίες υπάρχουν ότι αρχίζουν πάλι να µπαίνουν εµπόδια και ότι
αυτή η µελέτη που έγινε στη Βουλγαρία θα τεθεί υπό διαβού-
λευση. 

Η παραίνεσή µου είναι µία: Τρέξτε όσο πιο γρήγορα µπορείτε,
γιατί όλα αυτά τα έργα και ειδικά το έργο Μπουργκάς-Αλεξαν-
δρούπολη, όπως επίσης, ο ελληνοτουρκικός και ο ελληνοϊταλι-
κός αγωγός, είχαν συγκεντρώσει τότε την παγκόσµια ανα-
γνώριση, κυρίως γιατί βρισκόταν µέσα στο πλαίσιο της ευρωπαϊ-
κής πολιτικής για διαφοροποίηση πηγών και οδών γύρω από την
ενέργεια. Αυτά είναι τα ζητήµατα. 

Έρχοµαι τώρα στον ελληνο-ιταλικό αγωγό και την ανησυχία
που θέλω να σας εκφράσω. Υπήρξαν τελευταία πληροφορίες ότι
η «BP» που είναι ένας από τους µεγαλύτερους µετόχους στο κοί-
τασµα του Σαχ Ντενίζ πρότεινε τη δηµιουργία ενός νέου αγωγού,
του South East Europe Pipeline. 

Ρωτάω αν έχετε ερευνήσει και εξετάσει κατά πόσο και αυτός
ο αγωγός, όπως ο αγωγός Ναµπούκο, µπορούν να θέσουν σε
δεύτερη µοίρα τον ελληνο-ιταλικό αγωγό φυσικού αερίου –που
έχει δηµιουργηθεί και σχετική εταιρεία. 

Επίσης, θα ήθελα να µας ενηµερώσετε πού βρίσκεται εδώ,
γιατί τα γεγονότα τρέχουν µε πάρα πολύ µεγάλη ταχύτητα και
τις ευκαιρίες ή τις δηµιουργούµε εµείς ή τουλάχιστον όταν δη-
µιουργούνται ευκαιρίες, οφείλουµε αυτές τις ευκαιρίες να τις εκ-
µεταλλευόµεθα. 

Θέλω, επίσης, να σας ενηµερώσω ότι κατά την άποψή µου
χρειάζεται, έστω και γι’ αυτό το χρονικό διάστηµα που η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση θα βρίσκεται στο τιµόνι της χώρας, να κινηθείτε
µε ταχύτερο βηµατισµό, αλλά και µε ενεργείς πρωτοβουλίες,
όπως γινόταν τα προηγούµενα χρόνια και από µένα και από τον
κ. Φώλια και από τον κ. Χατζηδάκη.

Υπάρχει ένα πολιτικό consensus αυτήν την ώρα και είναι προ-
φανή τα γεωπολιτικά οφέλη, τα οποία έχει η ελληνική οικονοµία
από όλο το σύστηµα αυτών των αγωγών. Τρέξτε όσο πιο γρή-
γορα, γίνεται διαφορετικά η ζηµιά για την πατρίδα µας θα είναι
ανυπολόγιστη αν αυτά τα έργα δεν προχωρήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Ιωάννης Μα-
νιάτης έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα περίµενα ο
κ. Σιούφας να είναι λίγο πιο γενναιόδωρος στα προφανή αυτο-
νόητα και ευκόλως αποδεικνυόµενα. 

Θα επανέλθω λίγο στον Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη πριν
προχωρήσω στα υπόλοιπα θέµατα. Το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα, µε τις πρωτοβουλίες της ελληνικής Κυβέρνησης και µόνο,
έχουν ξεπεραστεί απίστευτα προβλήµατα που κανείς δεν τα είχε
ακουµπήσει στο παρελθόν. Κανείς δεν είχε ακουµπήσει το περι-
βαλλοντικό θέµα του αγωγού. Και όλοι γνωρίζουµε ότι τα περι-
βαλλοντικά συνιστούν τα βασικά θέµατα, όταν περνά ένας
αγωγός από ένα µέρος σε ένα άλλο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Γιατί δεν έχετε φέρει νοµοσχέδιο µε
την εγκεκριµένη περιβαλλοντική µελέτη και για την όδευση του
αγωγού;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κατά συνέπεια, η έγκριση της
περιβαλλοντικής µελέτης που έγινε εδώ και ένα χρόνο, κύριε Σι-
ούφα, ήταν το ισχυρότατο µήνυµα. 

Και όταν λέτε νοµοσχέδιο, δεν υπάρχει νοµοσχέδιο…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Μπορώ να σας διακόψω;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Παρακαλώ. Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Σιούφα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω τα Πρακτικά της

Επιτροπής στις 15 Ιουλίου, µε την κ. Μπιρµπίλη και µε εσάς. Φέ-

ρατε να συζητηθεί στη Διαρκή Επιτροπή το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
για τη διαδροµή-εγκατάσταση του αγωγού πετρελαίου Μπουργ-
κάς-Αλεξανδρούπολη. Κατάθεση νοµοσχεδίου γι’ αυτό το θέµα.
Πού βρίσκεται αυτό το θέµα της διαδροµής;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Για άλλο µιλάτε. Αυτό έχει ήδη
ψηφιστεί, κύριε Σιούφα, από τον Αύγουστο. Εδώ και τέσσερις
µήνες είναι νόµος ήδη. Είναι ο ν.4001/2011 που στο πρώτο του
άρθρο, το συγκεκριµένο κεφάλαιο, λέει «ο αγωγός Μπουργκάς-
Αλεξανδρούπολη χαρακτηρίζεται ως έργο εθνικής ωφελιµότητας
και δηµοσίας ωφελείας». Και συνεχίζει «προκειµένου να γίνει η
χάραξη του αγωγού θα προχωρήσουν οι διαδικασίες, όπως προ-
βλέπεται». Άρα, αυτό έχει ήδη γίνει εδώ και πολλούς µήνες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Χρειάζεται να το πει ο νόµος ότι είναι
θέµα εθνικής σηµασίας ο αγωγός Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη,
όταν υπάρχει η διακρατική συµφωνία, κύριε Υπουργέ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Απαντώ και επί αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Υπουργέ…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν θα αφήσω τίποτα αναπάν-
τητο. 

Αυτό, κύριε συνάδελφε, ήταν ένα νοµοσχέδιο που το µεγαλύ-
τερο µέρος του το είχε ετοιµάσει ο συνάδελφός σας και τέως
Υπουργός, κ. Χατζηδάκης. Άρα, αν µέµφεστε εµάς που το περά-
σαµε, πρέπει να µεµφθείτε και το συνάδελφό σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Δεν µέµφοµαι, κύριε Υπουργέ. Απλά
σας κάνω την επισήµανση, να ενηµερωθεί η Βουλή. Αυτοί θα κρι-
θούν από τη συνέχεια, από τα αποτελέσµατα. Τρέξτε πιο γρή-
γορα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Το πρώτο άρθρο του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου είναι ότι το έργο αυτό είναι εθνικής σηµασίας
και θεωρώ πως το εθνικό µήνυµα που βγήκε από την υιοθέτηση
του συγκεκριµένου νόµου ήταν ένα εξόχως ισχυρό µήνυµα και
προς τη Βουλγαρία και προς τη Ρωσία και προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Εδώ θέλω να συµπληρώσω µόνο ότι κάναµε µια εξαιρετικά
αποτελεσµατική κίνηση. Συνεννοηθήκαµε µε την Γενική Διεύ-
θυνση Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και τώρα πια
τα περιβαλλοντικά θέµατα του Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη δεν
είναι µόνο ελληνο-βουλγαρικά ή ελληνο-βουλγαρο-ρωσικά, αλλά
είναι και ευρωπαϊκά. Οι συνοµιλίες γίνονται υπό την αιγίδα της
Γενικής Διεύθυνσης Περιβάλλοντος στη Βουλγαρία κυρίως. Εκεί
είναι το πρόβληµα, καθώς η Ελλάδα τα έχει εγκρίνει όλα τα πε-
ριβαλλοντικά. 

Μπορώ να πω µια φράση και για τον ITGI, τον ελληνο-ιταλικό
αγωγό; 

Θέλω να πω ότι, για να είµαστε ειλικρινείς και προσεκτικοί, ένα
τεράστιας σηµασίας έργο, όπως είναι ο ITGI -το οποίο πραγµα-
τικά η προηγούµενη κυβέρνηση ενέταξε στο σχεδιασµό της, ενέ-
κρινε τη διακυβερνητική συνεργασία και το προώθησε- βρίσκεται
σήµερα, αυτούς τους µήνες στην πιο κρίσιµη φάση της ιστορίας
του. Οι µήνες αυτοί είναι οι κρίσιµοι µήνες κατά τους οποίους το
consortium, το οποίο εκµεταλλεύεται το κοίτασµα του Σαχ Ντενίζ
2, θα αποφασίσει ποιος από τους τέσσερις αγωγούς θα πάρει το
φυσικό αέριο. Και οι αγωγοί που διεκδικούν το φυσικό αέριο είναι
τέσσερις. Είναι ο δικός µας ο ITGI, είναι ο TAP που περνάει και
από Αλβανία, είναι ο Ναµπούκο µε την πολύ ισχυρή πολιτική προ-
ώθηση που δέχεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και είναι και ο
νεοεµφανισθείς, ως ιδέα της «BP», όπως προαναφέρατε, κύριε
Πρόεδρε. Είναι ένας αγωγός ο οποίος στην πραγµατικότητα συ-
νιστά αναβάθµιση συνισταµένων δικτύων. Άρα τέσσερις αγωγοί
διεκδικούν το κοίτασµα του φυσικού αερίου.

Πρέπει να σας πω ότι η οικονοµική προσφορά που κατατέθηκε
από το ελληνικό consortium, που συναποτελείται από την ΔΕΠΑ
και την ιταλική Edison, µε την συµµετοχή του ΔΕΣΦΑ, είναι µια
προσφορά που σε οικονοµικούς όρους θεωρείται -από όσους
µπορούν να γνωρίζουν και τις άλλες προσφορές - αρκετά καλή
και ελκυστική. 
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Εµείς στηριζόµαστε στην ισχυρότατη πολιτική προώθηση του
συγκεκριµένου έργου από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µέχρι
και όλους τους συναρµόδιους Υπουργούς της προηγούµενης και
της σηµερινής Κυβέρνησης. Το έχουµε καταστήσει απολύτως
σαφές σε όλες τις πλευρές. Μάλιστα, πριν ενάµιση µήνα µε τον
κ. Παπακωνσταντίνου πήγαµε στο Μπακού, στο Αζερµπαϊτζάν και
είχαµε συνάντηση µε τον ίδιο τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας του
Αζερµπαϊτζάν. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι στηρίζεται αυτό το έργο. 

Πρέπει να σας πω ότι το ισχυρότερο επιχείρηµα της ελληνικής
πλευράς είναι το προφανές και αυτονόητο: το συγκεκριµένο
έργο είναι το πιο ώριµο, το πιο αποτελεσµατικό, το πιο ρεαλι-
στικό και το πιο έτοιµο να παρέχει φυσικό αέριο στην Ευρώπη
τώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Στηριζόµενοι σ’ αυτά τα επιχειρήµατά µας προσπαθούµε να
ξεπεράσουµε τις αντικειµενικές αδυναµίες που έχει έτσι κι αλ-
λιώς αυτό το έργο. Οι δυο εταιρείες του έργου δεν είναι από
τους κολοσσούς. Ούτε η ΔΕΠΑ ούτε η Edison είναι κολοσσοί σε
παγκόσµιο επίπεδο. Έχουν ασφαλώς την ευελιξία τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Όµως, σε κάθε περίπτωση, θέλω
να σας διαβεβαιώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι η πολιτική ηγεσία της
χώρας, αλλά και οι δυο εταιρείες που συναποτελούν το consor-
tium του αγωγού, κάνουν όλες τους τις προσπάθειες προκειµέ-
νου να προωθηθεί το συγκεκριµένο έργο. 

Να σας πω µόνο, για παράδειγµα ότι σήµερα και αύριο ο
Υπουργός  κ. Παπακωνσταντίνου θα έχει στο Λονδίνο συνάντηση
µε κορυφαία στελέχη της «BP», προκειµένου και αυτός για άλλη
µια φορά να αναδείξει την προτεραιότητα της ελληνικής Κυβέρ-
νησης έναντι του ITGI.

Ευχαριστώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να ευχηθώ καλή επιτυχία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η τέταρτη µε αριθµό

236/29-11-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Βαΐτση Αποστολάτου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την αντι-
µετώπιση των προβληµάτων υδροδότησης στα νησιά του Αργο-
σαρωνικού, τα Κύθηρα και τα Αντικύθηρα, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 239/29-11-2011
επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού του Πανελ-
λήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλικής Τσόνογλου - Βυλ-
λιώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την απαλλαγή
από τα τέλη του έκτακτου ειδικού τέλους Ηλεκτροδοτούµενων
Δοµηµένων Επιφανειών (ΕΕΤΗΔΕ), των δικαιούχων κατοικιών
από τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας, λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 235/29-11-2011 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Θεοδώρου Δρίτσα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας,
σχετικά µε δηµοσιογραφικές πληροφορίες αναφερόµενες σε εκ-
δηλώσεις στη Σχολή Ευελπίδων.

Παρακαλώ τον κ. Δρίτσα να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή
του για δυο λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατέθεσα αυτήν την επίκαιρη ερώτηση µετά

από το προβεβληµένο δηµοσίευµα της κυριακάτικης εφηµερίδας
«ΤΟ ΒΗΜΑ» την προηγούµενη Κυριακή, στις 27 Νοεµβρίου, µε
βάση το οποίο αποκαλύπτετο ότι δέκα ηµέρες πριν, στις 17 Νο-
εµβρίου, στη Σχολή Ευελπίδων, µετά την εκδήλωση τιµής στην
επέτειο, υπήρξαν πρωτοβουλίες από οµάδα σπουδαστών -µε επι-
κεφαλής τον, εκ των σπουδαστών, τελειοφοίτων, αρχηγό της
σχολής- ευθείας αµφισβήτησης της επετείου, του νοήµατός της,
του ιστορικού γεγονότος. «Μπούρδες», κατά το δηµοσίευµα,
ονοµάστηκαν όσα εκτίθενται και όσα συνέβησαν στην εξέγερση
του Πολυτεχνείου. Και όχι µόνο αυτό, αλλά µαζί και µε οµάδα

άλλων σπουδαστών, αυτοί οι Ευέλπιδες άρχισαν να ψέλνουν τον
ύµνο της 21ης Απριλίου.

Αυτό έρχεται µετά από ένα άλλο γεγονός, ένα άλλο επεισόδιο,
µία πρωτοβουλία ανταγωνιστικής επίδειξης «πατριωτισµού» στη
Θεσσαλονίκη κατά την επέτειο της 28ης Οκτωβρίου.

Για εµάς εκείνο που έχει σηµασία είναι η αλήθεια. Και η Κυ-
βέρνηση οφείλει να πει στον ελληνικό λαό την πλήρη αλήθεια,
χωρίς σκόπιµες χρησιµοθηρικές ή παραπλανητικές υπερβολές
που εµφιλοχωρούν όντως σε τέτοιου είδους γεγονότα και επει-
σόδια και χωρίς υποβάθµιση, απόκρυψη και εφησυχασµούς. Η
λογική των µεµονωµένων περιστατικών της ατοµικής ευθύνης
δεν µπορούν να είναι το φύλλο συκής πίσω από το οποίο προ-
σεγγίζονται τέτοιου είδους γεγονότα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό και τα ερωτήµατά µας είναι σαφέστατα και κατ’ αρχάς

ερωτήµατα:
Υπάρχει ήδη το πόρισµα για την ένορκη διοικητική εξέταση και

που κατέληξε;
Διενεργήθηκε ΕΔΕ για το επεισόδιο της 28ης Οκτωβρίου στη

Θεσσαλονίκη; Ελήφθησαν µέτρα;
Το κυριότερο ερώτηµα: το δηµοσίευµα ήταν στις 27 Νοεµ-

βρίου. Το γεγονός συνέβη στις 17 Νοεµβρίου. Ο Υπουργός, ο κ.
Αβραµόπουλος, εσείς ως Αναπληρωτής Υπουργός, η ηγεσία του
Στρατού, των Ενόπλων Δυνάµεων, πότε ενηµερώθηκαν ακριβώς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κύριε
Δρίτσα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Για την ηγεσία µπορεί να µη γνωρίζετε.
Εσείς προσωπικά ξέρετε πότε ενηµερωθήκατε. Πιθανότατα θα
ξέρετε και ο κ. Αβραµόπουλος πότε ενηµερώθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχετε τη δευτερολο-
γία σας. Σας παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Ενηµερωθήκατε µετά το δηµοσίευµα ή όταν συνέβη το γεγο-

νός;
Και τέλος, αν δεν υπήρξε έγκαιρη ενηµέρωση, αυτό έχει διε-

ρευνηθεί γιατί δεν συνέβη; 
Θα συνεχίσω στη δευτεροµιλία µου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Αναπληρωτής

Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Ραγκούσης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι είναι πραγµατικά εύλογη η επίκαιρη ερώτηση που

καταθέσατε, κύριε συνάδελφε.
Επίσης, πιστεύω ότι έχετε απόλυτο δίκιο –συµφωνώ απόλυτα-

όταν λέτε ότι αυτό που χρειάζεται είναι από τη µια να µην υπάρ-
ξει καµµία διάθεση συγκάλυψης και απόκρυψης των πραγµατι-
κών περιστατικών από τον ελληνικό λαό από το ελληνικό
Κοινοβούλιο, από την άλλη, όµως, να µην υπάρξει ένα έτερο
λάθος που θα µπορούσε να κάνει κάποιος: να γενικεύσει και να
προχωρήσει σε συµπεράσµατα, τα οποία δεν έχουν πραγµατική
τεκµηρίωση, πραγµατικό στήριγµα στα πραγµατικά δεδοµένα.

Με αυτό το σκεπτικό νηφαλιότητας και σύνεσης, θα σας πω,
κατ’ αρχάς, ευθέως -αναλαµβάνοντας το µέρος της ευθύνης που
µπορεί στον κάθε έναν από εµάς να αναλογεί- και µε απερίφρα-
στο και κατηγορηµατικό τρόπο ότι η δηµοκρατία µας σε καµµία
περίπτωση δεν κινδυνεύει, πολύ περισσότερο από τη νέα γενιά
που έχει γαλουχηθεί µε τα ιδεώδη του δηµοκρατικού µας πολι-
τεύµατος. 

Το περιστατικό υπήρξε. Το γεγονός είναι πραγµατικό. Επίσης,
θα σας πω ότι πρόκειται για ένα περιστατικό, για ένα γεγονός το
οποίο το αξιολογούµε ως σοβαρό γεγονός, διότι έχει ακριβώς τα
χαρακτηριστικά που περιγράψατε και διότι εκδηλώθηκε µέσα στη
Σχολή Ευελπίδων. Και αυτό έχει µία ειδική σηµασία. Είναι η
σχολή η οποία εκπαιδεύει, εκκολάπτει, προετοιµάζει τα αυριανά
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και άρα -γιατί όχι;- και την αυ-
ριανή ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων.

Ωστόσο, το ότι πρόκειται για ένα σοβαρό περιστατικό, δεν µας
επιτρέπει σε καµµία περίπτωση –και το λέω επίσης κατηγορηµα-
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τικά- να γενικεύσουµε, δεν µας επιτρέπει να οδηγηθούµε –και
πολύ περισσότερο να σας ενηµερώσουµε- στο συµπέρασµα ότι
υπάρχει αυτήν τη στιγµή γενικό θέµα µέσα στις Ένοπλες Δυνά-
µεις. 

Θα σας έλεγα, δε, ότι ήδη από τα πορίσµατα των ΕΔΕ που κα-
ταφθάνουν και για τα οποία ενηµερωνόµαστε, προκύπτει ακρι-
βώς και τεκµηριώνεται ένα τέτοιο συµπέρασµα.

Γνωρίζετε ότι και πειθαρχικές ποινές έχουν ήδη επιβληθεί και
ένορκη διοικητική εξέταση έχει διαταχθεί, αλλά και η Εισαγγελία
του Στρατοδικείου Αθηνών έχει επιληφθεί, διατάσσοντας προκα-
ταρκτική έρευνα για τυχόν αξιόποινες πράξεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Άρα, έχει ενεργοποιηθεί το πλήρες των προβλέψεων των δια-
τάξεων της σχετικής νοµοθεσίας, προκειµένου όλα τα πραγµα-
τικά περιστατικά να έλθουν στην επιφάνεια, αλλά βεβαίως και να
επιβληθούν οι προβλεπόµενες από το νόµο ποινές.

Θα σας έλεγα, επίσης, ότι υπάρχει πράγµατι ένα θέµα για τη
µη έγκαιρη –σε κάθε περίπτωση πριν από το δηµοσίευµα, αλλά
αυτό είναι δευτερεύον- ενηµέρωση και της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου, αλλά και –απ’ όσο γνωρίζω- της ηγεσίας των Ενό-
πλων Δυνάµεων. 

Θα σας πω, δε, ότι από την έρευνα και τα στοιχεία που έχουµε
συλλέξει, προκύπτει ότι η ηγεσία της Σχολής Ευελπίδων εµφανί-
ζεται να έµαθε κι εκείνη µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση το ότι
έλαβε χώρα στα σπλάχνα της Σχολής ένα τέτοιο σοβαρό περι-
στατικό. Για εµάς αυτό είναι ένα γεγονός προς αξιολόγηση. Πει-
θαρχική αξιολόγηση! Διότι µπορεί από εκεί να απορρέει το
συµπέρασµα ότι η διοίκηση της σχολής δεν ήξερε κάτι που µας
το απέκρυψε. Από την άλλη, όµως, για εµάς –και για εµένα προ-
σωπικά- είναι παντελώς αδικαιολόγητο και αδιανόητο και σε κάθε
περίπτωση και πειθαρχικά διερευνητέο, να συντελούνται στο
εσωτερικό της σχολής γεγονότα τα οποία δεν αφορούν ένα δω-
µάτιο στο οποίο κλείστηκαν τρεις άνθρωποι, αλλά έλαβαν χώρα
σε ένα αµφιθέατρο όπου συµµετείχαν και ήταν παρόντες σε αυτό
το περιστατικό εκατοντάδες νέοι ευέλπιδες και να µην είναι σε
γνώση της διοίκησης της σχολής.

Γι’ αυτό κι επ’ αυτού, επίσης, έχουν κινηθεί πειθαρχικές διαδι-
κασίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε, κύριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Προς το παρόν βάζω µία άνω τελεία. 

Επανέρχοµαι, δίνοντάς σας, επίσης µία πληροφορία, γιατί ρω-
τήσατε και γι’ αυτό, κύριε Δρίτσα, ότι µε βάση την ενηµέρωση
που είχα δεν είχε κινηθεί για την παρέλαση της 28ης Οκτωβρίου
καµµία διαδικασία, πειθαρχική ή άλλη, στο εσωτερικό είτε της
σχολής είτε των Ενόπλων Δυνάµεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Θεόδωρος Δρί-
τσας έχει το λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι απάντηση του Υπουργού είναι ειλικρινής, χωρίς

σκοπιµότητες, χωρίς υψηλούς τόνους και χωρίς αποκρύψεις
µέχρι στιγµής. Και χαίροµαι γι’ αυτό. Και είναι ακριβώς η ειλικρί-
νεια και η ευθύτητα, που πρέπει σε αυτά τα πράγµατα να υπάρ-
χει, που γεννά πρόσθετες ανησυχίες.

Κύριε Πρόεδρε -απευθύνοµαι και σε εσάς, στο Προεδρείο της
Βουλής- θα πρέπει ταχέως η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
και η Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας της Βουλής να εµπλα-
κούν στη διερεύνηση αυτής της υπόθεσης.

Δεν είναι δυνατόν η Κυβέρνηση, η πολιτική ηγεσία για ένα τέ-
τοιο γεγονός να µην ενηµερώνεται από τη φυσική ηγεσία είτε της
Σχολής είτε του στρατεύµατος ή, εν πάση περιπτώσει, των υπευ-
θύνων φορέων. Αυτό δεν είναι αµέλεια, δεν είναι παραµέληση
καθήκοντος. Είναι προσαρµογή σε φαινόµενα µιας περιρρέου-
σας ατµόσφαιρας, στην οποία υπάρχει και ευθύνη από την µέχρι
πρότινος κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, όπως τώρα διαµορφώνεται
στην Κυβέρνηση Παπαδήµου, µε τη συµµετοχή και των ακροδε-
ξιών και την πλήρη ηθική, ιδεολογική, πολιτική νοµιµοποίησή
τους. Όµως, είναι και µία µεγαλύτερη ευθύνη αποδοχής µιας πε-
ριρρέουσας ανταγωνιστικής τάσης για το ποιος είναι πατριώτης

και ποιος δεν είναι στην εποχή µας, εν µέσω κρίσης.
Αυτά τα πράγµατα είναι που γεννούν το αυγό του φιδιού. Δεν

γεννιέται από µία συνοµωσιολογική κίνηση κάποιων πρωταιτίων.
Ευνοείται κάθε τέτοια επίορκη πρωτοβουλία από την περιρρέ-
ουσα ατµόσφαιρα και από τον εφησυχασµό και τη δικαιολόγηση
αυτών που έχουν ταχθεί για να παίζουν αυτό το ρόλο και για να
φυλάττουν ακριβώς αυτό το πλαίσιο της δηµοκρατικής λειτουρ-
γίας.

Δεν νοείται ο στρατός έξω από τους στρατώνες. Δεν νοείται ο
στρατός πέραν της εθνικής άµυνας, της καλώς εννοούµενης
εθνικής άµυνας. Δεν νοείται ο στρατός έξω από το πλαίσιο υπε-
ράσπισης των δηµοκρατικών δικαιωµάτων της κοινωνίας. Δεν νο-
είται ο στρατός για νατοϊκές αποστολές. Δεν νοείται ο στρατός
για την παρέµβαση στις κοινωνικές διεκδικήσεις. Αυτά πρέπει να
τελειώνουν τώρα από αυτή την Κυβέρνηση, από αυτό το πολιτικό
σύστηµα, από αυτούς τους πολιτικούς υπεύθυνους, αλλά και από
την ηγεσία του Στρατού σε όλη της την ιεραρχία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Από αυτή την άποψη, το πιο ανησυχητικό από όλα είναι ότι δεν
ενηµερώθηκε η πολιτική ηγεσία και χρειάστηκε η διαρροή, η δη-
µοσιοποίηση για να ενηµερωθεί η πολιτική ηγεσία.

Σταµατώ εδώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θέλω από τη µεριά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να υπερδιογκώσουµε το πρόβληµα. Δεν πιστεύουµε ότι η
ελληνική Δηµοκρατία κινδυνεύει. Οι Έλληνες πολίτες, οι δηµο-
κρατικές δυνάµεις της χώρας µπορούν να απαντήσουν σε όλες
αυτές τις προκλήσεις, αλλά αυτό δε σηµαίνει ότι µπορεί κανείς
να αφήνει στο απυρόβλητο τέτοιου είδους διαδικασίες και -προς
Θεού!- όχι µε την προσέγγιση του επιµερισµού κάποιων ατοµι-
κών ευθυνών σε έναν, δύο, τρεις, πέντε.

Αυτό είναι υπόθεση, εάν θέλετε, της στρατιωτικής δικαιοσύνης
ή οποιουδήποτε άλλου και του πειθαρχικού ελέγχου, αλλά δεν
είναι εκεί το πρόβληµα. Η πολιτική ουσία είναι γιατί υπάρχει
ανοχή σε όλες αυτού του είδους τις δραστηριότητες και τις
υπερβάσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Αναπλη-

ρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Γιάννης Ραγκούσης να δευ-
τερολογήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Δεν θα ήθελα, δευτερολογώντας, να περιττολογήσω,
κύριε Δρίτσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνοντας
πολλά από τα οποία είπατε και µε τα οποία συµφωνώ απόλυτα.
Θέλω, όµως, να σας µεταδώσω την πολύ βαθιά και προσωπικά
σε ό,τι µε αφορά πεποίθηση ότι Ένοπλες Δυνάµεις, όπως τις πε-
ριγράψατε, πράγµατι δεν νοούνται και θα συµπλήρωνα και δεν
είναι.

Αυτή τη στιγµή ίσως η µεγαλύτερη κατάκτηση αυτών των δε-
καετιών του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος, της δηµοκρατίας
ως ιδέας, της δηµοκρατίας ως συνείδησης -πατριωτικής, σε τε-
λική ανάλυση, συνείδησης- είναι το γεγονός, κύριε Δρίτσα, ότι
θεµατοφύλακας και προστάτης του Συντάγµατος και των νόµων,
της τήρησης των νόµων, ακόµα και όταν αυτή πρέπει να στραφεί
εναντίον παραβατικών συµπεριφορών που εκδηλώνονται στα
σπλάχνα των Ενόπλων Δυνάµεων, είναι οι ίδιες οι Ένοπλες Δυ-
νάµεις, όπως ακριβώς ο νόµος ορίζει, όπως ακριβώς ήθελε και
το Σύνταγµα και γι’ αυτό το έχει προβλέψει. Αυτή είναι η µεγα-
λύτερη εγγύηση. Τα αντανακλαστικά, η αποφασιστικότητα των
ίδιων των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, που αισθάνθηκαν
προσβεβληµένοι από τη γνωστοποίηση ενός τέτοιου γεγονότος,
είναι η καλύτερη και η ασφαλέστερη εγγύηση ότι πράγµατι έχουν
µπει πολύ γερά δηµοκρατικά θεµέλια σ’ αυτό τον τόπο τις περα-
σµένες δεκαετίες.

Σε κάθε περίπτωση, ούτε εφησυχασµός -σας διαβεβαιώ γι’
αυτό- δεν πρόκειται να υπάρξει από πλευράς µας ούτε καµµία
διάθεση συγκάλυψης. Η δηµοκρατία, όταν έρχεται η ώρα, όταν
πρέπει, πρέπει και να ξέρει και να τιµωρεί. Και να τιµωρεί παρα-
δειγµατικά, αλλά ταυτόχρονα πρέπει και να διαπαιδαγωγεί, πρέ-
πει και να πλάθει δηµοκρατικές συνειδήσεις και -γιατί όχι;- να
δίνει και το δικαίωµα της ειλικρινούς µεταµέλειας, ιδίως νέων αν-
θρώπων -και δεν αναφέροµαι στο συγκεκριµένο περιστατικό,
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αλλά µιλάω γενικά αυτή τη στιγµή- που θα µπορούσαν κάποια
στιγµή, παρασυρµένοι από συγκυριακές ή άλλες παρορµήσεις,
να πράξουν ή να σκεφθούν µε έναν τρόπο ο οποίος προσβάλλει
τον πυρήνα της συνταγµατικής τάξης και της συνταγµατικής νο-
µιµότητας στην πατρίδα µας.

Σε κάθε περίπτωση, σας διαβεβαιώ ότι όχι µόνο ως πολιτική
ηγεσία -και το τονίζω αυτό- αλλά και ως ηγεσία των Ενόπλων Δυ-
νάµεων όσον αφορά το σύνολο, εγώ θα τολµούσα να πω, των αν-
θρώπων που τις υπηρετούν δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να
επιτραπεί καµµιά συγκάλυψη και καµµία ανοχή ταυτόχρονα σε
τέτοιου τύπου παραβατικές συµπεριφορές, αλλά βεβαίως, όπως
πολύ σωστά είπατε και συµφωνώ απόλυτα και καµµιά υπερβολή
και καµµιά άδικη γενίκευση η οποία από µόνη της αυτή θα µπο-
ρούσε να στείλει λάθος µηνύµατα στον ελληνικό λαό που πρέπει
και αξίζει πράγµατι τον κόπο να έχει πλήρη εµπιστοσύνη στην
αποστολή και στο ρόλο που επιτελούν οι Ένοπλες Δυνάµεις της
χώρας.

Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Με την υπ’ αριθµόν 10625/6965 από 1-12-2011 απόφαση του
Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκαν οι προβλεπόµενες από
τα άρθρα 31 και 32 του Κανονισµού της Βουλής Διαρκείς Επι-
τροπές.

Με την υπ’ αριθµόν 10618/6959 από 1-12-2011 απόφαση του
Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκαν οι προβλεπόµενες από
το άρθρο 43Α του Κανονισµού της Βουλής Ειδικές Μόνιµες Επι-
τροπές.

Με την υπ’ αριθµόν 10623/6964 από 1-12-2011 απόφαση του
Προέδρου της Βουλής συγκροτήθηκαν οι προβλεπόµενες από
το άρθρο 46 του Κανονισµού της Βουλής Επιτροπές Οικονοµι-
κών της Βουλής και Βιβλιοθήκης της Βουλής.

Οι σχετικές αποφάσεις θα καταχωρισθούν στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες αποφάσεις έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα συνεχίσουµε τώρα
τη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων µε την δεύτερη µε
αριθµό 229/29-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Μαρκόπουλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε την επιστροφή οφειλών στους οικιακούς λο-
γαριασµούς ρεύµατος των κατοίκων της Καρύστου.

Στην ερώτηση του κ. Μαρκόπουλου θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάν-
νης Μανιάτης.

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής Ευβοίας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος να διατυπώσει την ερώ-
τησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, τόσο το 2006 µε το ν. 3468, όσο και το 2010
µε το ν. 3851 θεσµοθετήθηκε µία ποσόστωση από τα έσοδα, από
την πώληση ηλεκτρικού ρεύµατος στο διαχειριστή για τους πα-
ραγωγούς των αιολικών πάρκων, µία ποσόστωση η οποία θα πη-
γαίνει ως εξής: Κατ’ αρχάς, ένα 3% ήταν το 2006 στους ΟΤΑ µε
µία διαβάθµιση και στη συνέχεια, µε εξειδίκευση το 2010, µε
νόµο της δικής σας Κυβέρνησης που ψήφισαν τα περισσότερα
κόµµατα στη Βουλή, το 1% από τα έσοδα των παραγωγών αιολι-
κής ενέργειας που πωλείται στο διαχειριστή, να δεσµεύεται από
το διαχειριστή και αυτό το 1% να πηγαίνει στα τιµολόγια, στους
καταναλωτές στον όµορο δήµο, όπου είναι εγκατεστηµένα τα αι-
ολικά πάρκα και το υπόλοιπο 2% να πηγαίνει στην τοπική αυτο-
διοίκηση για τα φιλοπεριβαλλοντικά έργα.

Στο Δήµο Καρύστου, που υπάρχει ίσως η ισχυρότερη αιολική
ενέργεια σε όλη την Ελλάδα, υπάρχουν πάρα πολλά αιολικά
πάρκα, εγκατεστηµένα εδώ και πολλά χρόνια. Παρατήρησα, λοι-
πόν –και δέχοµαι διαµαρτυρίες από τους πολίτες και πιστεύω ότι
αυτό συµβαίνει σε ολόκληρη την Ελλάδα, άρα δεν αφορά µόνο
το Δήµο Καρύστου που όµως είναι στη περιφέρειά µου και είµαι
υποχρεωµένος να ελέγξω την Κυβέρνηση- ότι αυτό το 1% δεν
έχει επιστραφεί από τότε που ψηφίστηκε και δηµοσιεύθηκε ο
νόµος –και νοµίζω είναι από τον Ιούνιο του 2010- στους κατανα-
λωτές ηλεκτρικού ρεύµατος. Από τις πληροφορίες, τις οποίες
έχω το ποσό αυτό ξεπερνάει για το σύνολο της χώρας τα πέντε
εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία ο ΔΕΣΜΗΕ δεν έχει δώσει στους
καταναλωτές.

Ερωτώ, λοιπόν: Πρώτον, τι έχει λείψει για να προβεί ο ΔΕ-
ΣΜΗΕ σε αυτήν την ενέργεια; Δεύτερον, θα υλοποιηθεί ο ψηφι-
σµένος νόµος του κράτους ή θα εξαφανιστεί αυτό το ποσό όπως
κατά 95% εξαφανίστηκε και για το Πράσινο Ταµείο και το απορ-
ρόφησε ο προϋπολογισµός; Τρίτον, ιδιαίτερα για την περιοχή της
Καρύστου, που µε ενδιαφέρει, γιατί είναι περιφέρεια µου, ποια
είναι η ποσόστωση, η οποία αφορά τους καταναλωτές αυτής της
περιοχής; Για να αντιλαµβανόµαστε, ανάλογα µε την παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας, τι πραγµατικό όφελος θα έχουν οι κατα-
ναλωτές, δοθέντος του ότι αυτό ψηφίστηκε και στηρίχθηκε στη
Βουλή για να συµφιλιώσει, αφενός µεν την κοινωνία µε την πα-
ραγωγή αιολικής ενέργειας, γιατί υπήρχαν αντιδράσεις πολλά
χρόνια και αφετέρου γιατί είναι δίκαιο; Είναι δίκαιο διότι πράγ-
µατι, πρέπει και αυτοί να αισθανθούν ότι, δίνοντας ένα κοµµάτι
από την περιοχή τους, από την πλουτοπαραγωγική πηγή, θα
ωφεληθούν στους οικογενειακούς προϋπολογισµούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Ιωάννης Μανιάτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος
κ. Μαρκόπουλος έκανε µια πολύ χρήσιµη ερώτηση.

Κύριε συνάδελφε, θέλω να σας ευχαριστήσω γιατί θα µου δώ-
σετε την ευκαιρία να σας πω και ένα ευχάριστο, που ελπίζω ότι
θα το χαρείτε και εσείς. Πρέπει να σας πω ξεκινώντας ότι είµαι
από τους ανθρώπους που πιστεύουν βαθύτατα ότι όταν µια
δράση, µια εγκατάσταση δηµιουργείται σε έναν τόπο, τότε όλη
η υπόλοιπη κοινωνία, η οποία θα γευθεί τα θετικά αποτελέσµατα,
τους θετικούς καρπούς από την υλοποίηση της συγκεκριµένης
παρέµβασης, είναι υποχρεωµένη να δίνει αντισταθµιστικά οφέλη

στους τόπους όπου εγκαθίστανται αυτές οι δράσεις, και µάλιστα
όχι γενικά και αόριστα, αλλά η ωφέλεια σε αυτές να πηγαίνει
αποκλειστικά και µόνο ή στη µέγιστη πλειοψηφία της στο χωριό
στο οποίο είναι εγκατεστηµένες οι µονάδες. Και το λέω αυτό
γιατί το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχουν υπάρξει παρανοήσεις
και µε τους καποδιστριακούς δήµους και µε τους καλλικρατικούς
δήµους. 

Άρα –και πιστεύω ότι συµφωνείτε, κύριε συνάδελφε µε αυτό-
όλες τις ωφέλειες και όλα τα αντισταθµιστικά ή τουλάχιστον το
µέγιστο µέρος τους πρέπει και έχουµε χρέος ως πολιτεία να τα
δίνουµε σε αυτούς που άµεσα υφίστανται την όποια υποβάθµιση. 

Έχετε δίκιο τώρα ότι έχει υπάρξει µια πολύ µεγάλη καθυστέ-
ρηση. Θα ήθελα µόνο να κάνω µια µικρή συµπλήρωση. Αυτό το
ποσοστό του 3% επί της ακαθάριστης τιµής προ ΦΠΑ που παρα-
κρατείται από τους παραγωγούς και πρέπει να διανεµηθεί στη
συνέχεια, κατανέµεται ως εξής: Το 1% πηγαίνει στους οικιακούς
καταναλωτές της κοινότητας όπου είναι εγκατεστηµένη η µο-
νάδα. Το 0,3% πηγαίνει στο Πράσινο Ταµείο. Το υπόλοιπο 1,7%
πηγαίνει στο δήµο στον οποίο είναι εγκατεστηµένη η µονάδα.
Αυτό το ποσοστό πια διαχωρίζεται σε ένα µεγάλο µέρος του: Το
80% πηγαίνει στο δήµο, όπου είναι εγκατεστηµένη αυτή καθ’
αυτή η µονάδα και το υπόλοιπο 20% πηγαίνει στο δήµο από τον
οποίο διέρχεται το δίκτυο που συνδέει τη µονάδα µε το τελικό
σύστηµα. 

Πρέπει να σας πω ότι όλη αυτή η ιστορία έχει καθυστερήσει,
διότι ουσιαστικά υπήρξαν προβλήµατα πρακτικά στην απόδοση
και δεν µπορούσε να βγει εύκολα υπουργική απόφαση. Έχω την
χαρά να σας ανακοινώσω ότι τη συγκεκριµένη υπουργική από-
φαση πριν τρεις, τέσσερις µέρες την υπέγραψα και έχει φύγει
για να πάει στον Υπουργό Εσωτερικών για συνυπογραφή και το
περιεχόµενό της είναι τέτοιο που µας δίνει τη δυνατότητα να
προσδιορίσουµε και να επιµερίσουµε τα ποσά, να προσδιορί-
σουµε το χρόνο εκκαθάρισης, ο οποίος εκτιµάται ότι είναι το µέ-
γιστο ένα τρίµηνο, να προσδιορίσουµε τα ανώτατα όρια κατα-
ναλώσεων, διότι είχαν υπάρξει στρεβλώσεις κατά το παρελθόν,
να προσδιορίσουµε τους δικαιούχους και ασφαλώς τον τρόπο
απόδοσης των ποσών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θα απαντήσω για την
Κάρυστο γιατί και σε αυτό έχετε δίκιο για τα ποσά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο ερωτών
Βουλευτής και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος να αναπτύξει την ερώ-
τησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, µένω ικανοποιηµένος µέχρι στιγµής από την
απάντησή σας, διότι εκτιµώ ότι µε την ερώτησή µου κινητοποι-
ήθηκε λίγο -µέσα στις πολλές υποχρεώσεις που έχει- η Κυβέρ-
νηση, αλλά και εσείς προσωπικά, για να υλοποιηθεί µια δέσµευ-
ση. 

Χαίροµαι επίσης, γιατί ακούω ότι θα υλοποιηθεί η δέσµευση
αυτή. Διότι η απογοήτευσή µας µε το Πράσινο Ταµείο, όπως κα-
ταλαβαίνετε είναι πολύ µεγάλη γι’ αυτό το οποίο έγινε. Χαίροµαι
επίσης, για το γεγονός ότι όπως µου επιβεβαιώσατε σε ένα τρί-
µηνο θα έχει διευκρινιστεί περίπου το ποσό, το οποίο θα ανήκει
σε κάθε περιοχή και ο τρόπος µε τον οποίο θα κατανεµηθεί. 

Είπατε ότι αυτά τα αντισταθµιστικά οφέλη πηγαίνουν στην κοι-
νότητα που είναι εγκατεστηµένο το αιολικό πάρκο. Θα ήθελα να
σηµειώσω ότι όταν ψηφίστηκε ο νόµος το 2006 πράγµατι ήταν
για την κοινότητα. Το 2010, όµως, όταν ψηφίστηκε ο νόµος, ο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είχε ήδη ψηφιστεί. Εποµένως, ο νόµος λέει κατά
γράµµα: «Στους ΟΤΑ Α’ βαθµού». Πρέπει και αυτό να διευκρινι-
στεί. Δεν έχω καµµία αντίρρηση εγώ, αλλά καλό είναι, επειδή
είναι εκτεταµένα πάρα πολύ πλέον τα αιολικά πάρκα, ιδιαίτερα
στο Δήµο Καρύστου, να συνεκτιµήσουµε όλο το νοµό. Διότι έρ-
χονται και άλλα αιολικά πάρκα, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, τα
οποία είναι ήδη αδειοδοτηµένα και ψάχνουν χώρο για να εγκα-
τασταθούν.

Τέλος, είναι πολύ σηµαντικό να υλοποιηθεί αυτό, την ώρα κατά
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την οποία η ΔΕΗ δυστυχώς είναι για την Κυβέρνηση ένα όχηµα
επιβολής φόρων, άδικων κατά την εκτίµησή µου, όπως είναι το
χαράτσι, την ώρα που έχουµε διεκδίκηση της ΔΕΗ να αυξήσει
κατά 30% το ρεύµα, την ώρα που έχουµε περίεργη αύξηση των
αποδοχών των διευθυντικών στελεχών της ΔΕΗ όπως προέκυψε
από έλεγχο συναδέλφου σας, του κ. Μπεντενιώτη, Βουλευτή του
ΠΑΣΟΚ, όπου διάβασα σήµερα στις εφηµερίδες για τα στοιχεία,
τα οποία κατέθεσε. 

Έχουµε, λοιπόν, πολύ µεγάλη ανάγκη να δούµε ίσως για πρώτη
φορά εδώ και πάρα πολλούς µήνες –για να µην πω χρόνια- ότι
µπορεί το κράτος όταν θεσµοθετεί κάτι υπέρ των πολιτών, να το
υλοποιεί, να µην το καταπίνει η κρίση, να µην το εξαφανίζει ο µί-
ζερος διάλογος, ο οποίος έχει αναπτυχθεί στη χώρα και κυρίως
να διατηρηθεί το αξιακό πλαίσιο, αλλά και το ωφελιµιστικό πλαί-
σιο για τους πολίτες, το οποίο ξεκινάει µε την υλοποίηση της εκ-
µετάλλευσης των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Από τη στιγµή κατά την οποία η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει
να προχωρήσει στην αξιοποίηση αυτού του µεγάλου πλούτου
της χώρας, θα πρέπει να το κάνει τώρα αυτό, να εφαρµόσει δη-
λαδή το νόµο, για να δείξει ότι από αυτό µπορεί να ωφεληθούν
πραγµατικά οι πολίτες. 

Βεβαίως, στη δευτερολογία σας περιµένω τις λεπτοµέρειες
για το Δήµο της Καρύστου, για τον οποίο έκανα και την επίκαιρη
ερώτηση, στα πλαίσια του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Και εµείς ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και

Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννης Μανιάτης για τη δευτερολογία
του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, δεν θα σας απαντήσω ούτε για το Πράσινο
Ταµείο ούτε για τις αυξήσεις των µισθών των στελεχών της ΔΕΗ,
ούτε για τις πιθανολογούµενες αυξήσεις στα τιµολόγια της ΔΕΗ.
Νοµίζω ότι έχουµε τη δυνατότητα, αν κατατεθεί µια ερώτηση, να
απαντήσουµε επί όλων αυτών. Θα αρκεστώ µόνο στο κύριο σώµα
της ερώτησης του κ. Μαρκόπουλου.

Από τον Ιούνιο του 2010 µέχρι και τον Οκτώβρη του 2011 που
ισχύει ο νόµος που εφαρµόζεται, ο ΔΕΣΜΗΕ έχει πράγµατι πα-
ρακρατήσει, όχι περίπου πέντε εκατοµµύρια ευρώ που είπατε.
Το ακριβές ποσό είναι 3,8 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι αυτό το 1%
που θα πήγαινε υπέρ των οικιακών καταναλωτών και το οποίο –
επαναλαµβάνω- αντικειµενικά δεν µπορούσε να προχωρήσει,
διότι υπήρχαν προβλήµατα, πώς οι διάφοροι πάροχοι –και ξέρω
ότι πάροχος δεν είναι πια µόνο η ΔΕΗ, είναι και ιδιωτικές εται-
ρίες- µπορούν εσωτερικά στο δικό τους σύστηµα να κάνουν
αυτές τις κατανοµές. 

Επιπλέον, ο ΔΕΣΜΗΕ έχει παρακρατήσει ένα εκατοµµύριο
ευρώ, όπου είναι αυτό το 0,3% που θα πήγαινε υπέρ του Πράσι-
νου Ταµείου. Αυτά όλα τώρα θα απελευθερωθούν, διότι µε την
υπουργική απόφαση λύνουν τα χέρια της διοίκησης του ΔΕ-
ΣΜΗΕ.

Για το Δήµο Καρύστου να σας πω ότι, σύµφωνα µε τις εκτιµή-
σεις που έχουν κάνει οι υπηρεσίες του ΔΕΣΜΗΕ, η Κάρυστος θα
πάρει, από τα 3,8 εκατοµµύρια, τις 326.000 ευρώ. Κρατώ µια
µικρή επιφύλαξη για το ακριβές ποσό. Θα προσδιοριστεί, όταν
θα δηµοσιευτεί η υπουργική απόφαση.

Επίσης, θέλω να σας δώσω δύο ακόµη στοιχεία, µε βάση τα
σενάρια που έχουν εκπονηθεί, για περιοχές που σας ενδιαφέρει.
Στις Κοινότητες Στουπαίων και Πολυποτάµου Ευβοίας το µεγα-
λύτερο ποσό επιστροφής ανά παροχή σε ετήσια βάση εκτιµάται
ότι θα είναι γύρω στα 350 ευρώ. Νοµίζω ότι είναι µια πολύ καλή
ελάφρυνση των νοικοκυριών. Στην Κοινότητα Νέων Στύρων Ευ-
βοίας σε ετήσια βάση το ποσό επιστροφής θα είναι της τάξης
των 200 ευρώ και αφορά τριακόσια δεκαέξι νοικοκυριά. Μικρό-
τερα ποσά απ’ αυτό που σας προανέφερα θα πιστωθούν οι υπό-
λοιποι οικιακοί καταναλωτές, οι οποίοι αθροίζονται στον αριθµό
των χιλίων εξακοσίων εβδοµήντα δύο στο σύνολό τους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τέταρτη µε αριθµό 237/29-11-

2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ιωάννη Κοραντή προς την
Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τη φοίτηση µουσουλµάνων µαθητών σε µειονοτικά σχο-
λεία της Θράκης, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Βουλευτή και διαγράφεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 4ο Γυµνάσιο Αµαρουσίου (Β’
Τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε τώρα στη συζήτηση της έκτης µε αριθµό
238/29-11-2011 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Ανε-
ξάρτητου Βουλευτή κ. Αθανασίου Λεβέντη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε
το κλείσιµο των παράνοµων χωµατερών.

Στην ερώτηση του κ. Λεβέντη θα απαντήσει και πάλι ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Ιωάννης Μανιάτης.

Κυρία Κανέλλη, θα κάνετε και άλλη υποµονή. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το περιβάλλον δεν κάνει υποµονή, τα σχο-

λεία, οι δάσκαλοι, ο κόσµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Ανεξάρ-

τητος Βουλευτής Αττικής και πρώην Αντιπρόεδρος της Βουλής
κ. Αθανάσιος Λεβέντης, για να διατυπώσει την ερώτησή του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-
ριστώ και την κ. Κανέλλη και την κ. Χριστοφιλοπούλου για την
παραχώρηση της σειράς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαχείριση των οικιακών και
βιοµηχανικών απορριµµάτων, των οικιακών και βιοµηχανικών
αποβλήτων είναι µια παλιά χαίνουσα, κακοφορµισµένη και δύσο-
σµη πληγή σε όλη µας τη χώρα. Το κακό είναι παντού απλωµένο
και δείχνει µε τον πιο γλαφυρό τρόπο πόσο ανίκανη έχει αποδειχ-
θεί η ελληνική πολιτεία να διαχειριστεί θέµατα, που είναι άµεσης
προτεραιότητας για τη λειτουργία µιας σύγχρονης ευνοµούµε-
νης πολιτείας. 

Υπάρχουν περιοχές σε όλη τη χώρα, ιδιαίτερα όµως στην πε-
ριοχή της Αττικής, όπου εναποτίθενται οποιαδήποτε απόβλητα
εντελώς ανεξέλεγκτα, εκτός των άλλων χωµατερών οι οποίες
ήταν καθιερωµένες από δήµους, από κοινότητες και οι οποίες
λίγο-λίγο κλείνουν. Δεν έχουν κλείσει ακόµη αυτές οι πληγές, ενώ
ανοίγουν συνεχώς καινούργιες. Ο καθένας, όπου θέλει, πάει και
πετάει τα µπάζα, τα απόβλητά του, χωρίς να τον ελέγχει κανείς.
Εάν γίνεται κάποιος έλεγχος, αυτός είναι εντελώς υποτυπώδης. 

Κάναµε, λοιπόν, τον Οκτώβριο δύο ερωτήσεις εδώ και µας
απαντά το Υπουργείο ως εξής. Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, εδώ
να δούµε πώς λειτουργούν αυτές οι υπηρεσίες. Λέει το Υπουρ-
γείο, λοιπόν, απαντώντας σε σχετική ερώτηση: «Επισυνάπτουµε,
για ενηµέρωσή σας σχετικά µε τα θέµατα αρµοδιότητας ΥΠΕΚΑ
έγγραφα των καθ’ ύλην αρµοδίων υπηρεσιών µας». Λέει ότι
υπάρχει µια «κυβερνητική επιτροπή, στην οποία συµµετέχουν ο
Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, η Υπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής». Αυτή την απάντηση έστει-
λαν, κύριε Υπουργέ, στις 23-11-2011. Λένε «η Υπουργός Περι-
βάλλοντος», αν και έχουν περάσει δυο κυβερνήσεις έκτοτε και
έχει φύγει. Τόσο καλά παρακολουθούν οι υπηρεσίες; Αυτό δεί-
χνει µε ποιον τρόπο λειτουργεί η προστασία του περιβάλλοντος
στον τόπο µας. 

Από εκεί και πέρα, γίνεται ένας έλεγχος στην περιοχή Συκά-
µινο Ωρωπού, όπου εναποτίθενται σε µια παλιά χωµατερή ανε-
ξέλεγκτα τα απορρίµµατα. Αυτή η χωµατερή, η οποία δέχεται
πενήντα-εξήντα χιλιάδες τόνους απορριµµάτων το χρόνο υποτί-
θεται ότι έχει κλείσει από τις 10-1-2011, σύµφωνα µε απόφαση
του Δηµάρχου Ωρωπού. Και όµως, πάνε οι υπηρεσίες στις 5-10-
2011 και διαπιστώνουν ότι εκεί ρίχνονται απορρίµµατα, γίνονται
εργασίες σε ένα οικόπεδο, το οποίο, υποτίθεται, ανήκει σε κά-
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ποιο δηµοτικό σύµβουλο –δεν ξέρω αν είναι έτσι- ο οποίος πα-
ρεµβαίνει και λέει: «Πού είναι ο εισαγγελέας; Πώς έρχονται εδώ
και κάνουν έλεγχο οι επιθεωρητές περιβάλλοντος;». Δεν του
έχουν ζητηθεί ευθύνες, τη στιγµή που γίνονται ακόµη εργασίες,
πετιούνται απορρίµµατα, σκεπάζονται, κουκουλώνονται. Βέβαια,
τα σκαπτικά µηχανήµατα αποµακρύνθηκαν. Κανονικά, όταν γί-
νονται τέτοιες παρανοµίες, απ’ όσο ξέρω, τα µηχανήµατα κατά-
σχονται. 

Θα ήθελα µια απάντηση, κύριε Υπουργέ, στα ακόλουθα ερω-
τήµατα: Ποια είναι η προοπτική συνολικά της διαχείρισης των
απορριµµάτων; Γιατί είναι άλλο πράγµα το τι θα γίνει µε τα απορ-
ρίµµατα συνολικά όλης της Αττικής. Επίσης, τι θα γίνει µε αυτές
τις ανεξέλεγκτες χωµατερές, που είναι πολλές εστίες σε όλη την
Αττική και σε όλη τη χώρα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Ιωάννης Μανιάτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Προφανώς, κύριε συνάδελφε,
το γεγονός ότι από την υπηρεσία τους ξέφυγε ένα άρθρο δεν
είναι δα και για να τους κρεµάσουµε! Επιστρέφοντας, πάντως,
θα αναφέρω ότι τους ξέφυγε και δεν έπρεπε να τους έχει ξεφύ-
γει.

Δεύτερον, έχω δυστυχώς µια αδυναµία να απαντήσω για το
συγκεκριµένο θέµα, που µόλις µου θέσατε. Εάν είχε τεθεί επί-
σηµα στην ερώτηση, εγώ θα ήµουν πιο έτοιµος για να απαντήσω,
µε βάση τα στοιχεία που θα µου είχε δώσει η υπηρεσία. 

Πρέπει να σας πω όµως τούτο, επειδή έχετε δίκιο σε όλα όσα
περιγράψατε. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανείς σε αυτήν την Αί-
θουσα και σε όλη την ελληνική κοινωνία, που να µη θεωρεί πως
η συνολική διαχρονική µας ανικανότητα να διαχειριστούµε τα
σκουπίδια είναι ίσως ο πιο κραυγαλέος δείκτης τού γιατί έχουµε
οδηγηθεί εδώ που είµαστε. Γιατί, δυστυχώς, αυτό µας πιάνει
όλους, την πολιτεία διαχρονικά, την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά
και οµάδες πολιτών, µε προεξάρχουσα όµως κάθε φορά την ευ-
θύνη της εκάστοτε κυβέρνησης.

Επιτρέψτε µου να σας δώσω ορισµένα στοιχεία που µπορούν
να µας φέρουν τον αέρα µιας στοιχειώδους αισιοδοξίας. Με
βάση τα στοιχεία που µου έδωσαν οι υπηρεσίες, από τον Οκτώ-
βριο του 2010 µέχρι τον Οκτώβριο του 2011 σε πανελλαδικό επί-
πεδο είχαµε µια µείωση κατά 70% των ποσοτήτων που πηγαίνουν
σε χωµατερές. Τα στοιχεία, µάλιστα, λένε ότι τον Οκτώβριο του
2010 είχαµε 249 ΧΑΔΑ, όπου πήγαιναν ένα εκατοµµύριο τόνοι
απορριµµάτων και σήµερα, τον Οκτώβριο του 2011, έχουµε 90
ΧΑΔΑ, όπου πηγαίνουν τριακόσιες είκοσι χιλιάδες τόνοι απορ-
ριµµάτων, ουσιαστικά το 6% της συνολικής παραγόµενης ποσό-
τητας απορριµµάτων σε επίπεδο χώρας.

Πρέπει να αναδείξουµε, κύριε συνάδελφε, ότι υπάρχουν τρεις
περιφέρειες της χώρας που έχουν πάει µπροστά, που έχουν
κάνει τοµές και θέλω να το πω. Η Δυτική Μακεδονία, η Θεσσαλία
και η Ήπειρος είναι τρεις περιφέρειες στις οποίες δεν υπάρχει
ούτε ένας ΧΑΔΑ. Ας παραδειγµατιστούν και οι υπόλοιπες από
αυτό το θετικό στοιχείο. Μάλιστα, αυτές οι περιφέρειες προχω-
ρούν πολύ γρήγορα και έργα αποκατάστασης. 

Για τους υφιστάµενους χώρους υγειονοµικής ταφής πρέπει να
σας πω ότι παράλληλα γίνονται δράσεις επέκτασης, ώστε να δέ-
χονται τα απορρίµµατα. Αναφέροµαι στις περιπτώσεις της Κο-
µοτηνής, της Καβάλας, των Σερρών, της Λαµίας, της Χαλκίδας,
της Ηγουµενίτσας, ενώ ταυτόχρονα προωθούνται σταθµοί µετα-
φόρτωσης και άλλες δράσεις που θα καταφέρουν να απαλύνουν
αυτό πραγµατικά το οικτρό θέαµα που έχουµε ζήσει τις τελευ-
ταίες δεκαετίες στη χώρα µας.

Πρέπει να σας πω ότι η κεντρική πολιτική που προσπαθείται
να ασκηθεί, έχει τρεις βασικούς άξονες. Ο πρώτος άξονας είναι
η µείωση των αποβλήτων, ο δεύτερος είναι η ανακύκλωση και η
ανάκτηση υλικών και ασφαλώς και η ανάκτηση ενέργειας και ο
τρίτος είναι η επεξεργασία και η ασφαλής διάθεση των απορριµ-
µάτων. Στη δευτερολογία µου θα σας αναφέρω και ορισµένα ζη-
τήµατα των αµέσως εποµένων ηµερών που δίνουν πια µια
στοιχειώδη αισιοδοξία για το συγκεκριµένο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Αθανάσιος Λεβέν-
της, Ανεξάρτητος Βουλευτής Νοµού Αττικής, έχει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν κατάλαβα καλά
από την απάντησή σας, εάν έχει ελαττωθεί ο όγκος των απορ-
ριµµάτων που πάνε στις χωµατερές. 

Σύµφωνα µε αυτό που άκουσα ήταν ένα εκατοµµύριο τόνοι
πριν και τώρα τριακόσιες χιλιάδες πάνε σε όλες τις χωµατερές
της χώρας, σε όλους τους ΧΑΔΑ, ΧΥΤΑ; Εάν είναι έτσι, τότε οι
υπηρεσίες σας είναι πολύ µακριά νυχτωµένες, γιατί µόνο στο
ΧΥΤΑ των Άνω Λιοσίων πηγαίνουν δέκα χιλιάδες τόνοι ηµερη-
σίως, κύριε Υπουργέ, τριάµισι εκατοµµύρια τόνοι τον χρόνο, επτά
χιλιάδες είναι απορρίµµατα της Αττικής και τρεις χιλιάδες είναι
από την υπόλοιπη χώρα. Δηλαδή, πάνε σχεδόν τα 2/3 των απορ-
ριµµάτων όλης της Ελλάδας εδώ σε αυτήν την χωµατερή. Αυτό
είναι κάτι το οποίο πρέπει να ξεκαθαρίσει, κύριε Υπουργέ.

Και κάτι συγκεκριµένο. Από τον Ωρωπό πρέπει να πηγαίνουν
στα Άνω Λιόσια τώρα τα απορρίµµατα; Δεν υπάρχουν άλλοι
χώροι που θα µπορούσαν να φτιαχτούν; Ή γιατί δεν προχωρά
αυτός ο χωροταξικός σχεδιασµός που έγινε –κακώς, όπως έγινε-
ο οποίος έχει λιµνάσει; Τι θα γίνει; Αιωνίως θα πηγαίνουν σε
αυτήν την περιοχή; Γέµισε αυτός ο ΧΥΤΑ της Φυλής.

Τώρα τι κάνουµε; Είδα ότι ετοιµάζεται –λέει- άλλο κύτταρο.
Μερικά χρόνια ακόµα, µερικές δεκάδες εκατοµµύρια τόνοι απορ-
ριµµάτων ακόµα σε αυτήν την περιοχή. Πού θα πάει; Αυτά έχουν
φτάσει στα σπίτια του Ασπροπύργου, κύριε Υπουργέ. Για κάντε
µία βόλτα εκεί και σε αυτή την περιοχή να δείτε τι γίνεται.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Η ερώτησή µας έχει ως αντικεί-
µενο και αυτήν την ανεξέλεγκτη απόρριψη. Όπου υπάρχει ρέµα,
όπου υπάρχει χώρος ελεύθερος, όπου υπάρχει δασική έκταση,
εκεί πετιούνται ανεξέλεγκτα απορρίµµατα. Και εδώ είναι και τα
βιοµηχανικά απορρίµµατα, είναι τα µπάζα, όλα αυτά. Δεν υπάρχει
κανένας σχεδιασµός και αυτό είναι το δράµα, κύριε Υπουργέ.

Παρεµπιπτόντως, είπατε ότι υπάρχουν ευθύνες της εκάστοτε
κυβερνητικής εξουσίας. Ασφαλώς και υπάρχουν τεράστιες ευ-
θύνες όλων των κυβερνήσεων που ως τώρα έχουν κυβερνήσει κι
οι οποίες έχουν αποδειχθεί εντελώς, µα εντελώς ανίκανες στη
διαχείριση αυτού του κεφαλαιώδους προβλήµατος, που είναι κα-
θοριστικό για την υγεία και την ποιότητα της ζωής όλων των κα-
τοίκων, ιδιαίτερα όµως αυτών των περιοχών.

Βέβαια, δεν συζητάω για την ανακύκλωση. Αν κάνετε µία βόλτα
µόνο µέσα στην Αθήνα, θα δείτε ελάχιστους κάδους ανακύκλω-
σης µέσα στο κέντρο της Αθήνας. Δεν λέω στις συνοικίες, δεν
λέω στις άλλες περιοχές της χώρας. Και επειδή εδώ αναφέρεται
ότι γίνεται και ανακύκλωση στον Ωρωπό, δεν ξέρω πού ακριβώς
γίνεται και πώς γίνεται η ανακύκλωση σε αυτήν την περιοχή. Εν-
δεχοµένως να γίνεται σε ένα µικρό ποσοστό, όµως οι τεράστιες
ποσότητες των απορριµµάτων, δυστυχώς, διοχετεύονται ανεξέ-
λεγκτα προς το δύσµοιρο περιβάλλον, το οποίο τόσο πάσχει,
τόσο έχει κακοπάθει και απ’ ότι φαίνεται θα συνεχίσει να κακο-
παθαίνει και στο µέλλον, καθώς δεν υπάρχει καµµία προοπτική,
κανένας ουσιαστικός σχεδιασµός και καµµία, αν θέλετε, θέληση
και πυγµή από πλευράς οποιασδήποτε κυβέρνησης να το χειρι-
στεί και να το αντιµετωπίσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Ιωάννης Μανιάτης,

Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής
έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε συνάδελφε, για να είµα-
στε ειλικρινείς µεταξύ µας πρέπει να συνοµολογήσουµε ότι
σχεδιασµός και περιφερειακός και εθνικός υπάρχει εδώ και δέκα
χρόνια, τουλάχιστον, και αρκετά τεκµηριωµένος επιστηµονικά.
Ασφαλώς, οι ευθύνες της εκάστοτε κυβέρνησης πάντα είναι οι
κορυφαίες ευθύνες για οτιδήποτε πηγαίνει στραβά. Όµως, αυτό
δεν συνιστά σε καµµία περίπτωση, κατά την άποψή µου, δικαιο-
λογία ή άφεση αµαρτιών γι’ αυτούς που έχουν θεσµικά την ευ-
θύνη διαχείρισης των απορριµµάτων. Και θεσµικά την ευθύνη
διαχείρισης απορριµµάτων την έχουν οι ΟΤΑ. Ο Υπουργός Περι-
βάλλοντος που είναι στην Αθήνα δεν διαχειρίζεται τα σκουπίδια
των Ιωαννίνων. Εδώ, λοιπόν, για να µην απαλλάξουµε κανέναν
των ευθυνών του, διότι όλοι µας πρέπει να λογοδοτούµε στον
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απλό πολίτη, πρέπει να κατανείµουµε τις ευθύνες εκεί που πραγ-
µατικά ανήκουν. 

Η δεύτερη παρατήρηση που έχω να κάνω, γιατί προφανώς δεν
ήµουν αρκετά σαφής στην απάντηση που σας έδωσα, είναι η
εξής: δεν αναφέροµαι στους ΧΥΤΑ ότι µειώθηκαν οι ποσότητες,
αναφέροµαι στους ΧΑΔΑ, στις χωµατερές, στην ανεξέλεγκτη διά-
θεση. Οι διακόσιες σαράντα εννέα ΧΑΔΑ µε το ένα εκατοµµύριο
τόνους τον Οκτώβρη του 2010, είναι σήµερα ενενήντα ΧΑΔΑ µε
τριακόσιες είκοσι χιλιάδες τόνους. Άρα, αυτό συνιστά µία στοι-
χειώδη βελτίωση. 

Το επόµενο που θέλω να σηµειώσω και γνωρίζετε πολύ καλά
είναι ότι ως Υπουργείο έχουµε επιδιώξει να ενισχύσουµε ένα
πολύ καλό Σώµα που έχουµε και είναι το Σώµα Επιθεωρητών Πε-
ριβάλλοντος, µε µικρή στελέχωση, όχι όση θα θέλαµε, γιατί δεν
µας το επιτρέπουν εξωγενείς παράγοντες. Αλλά κάνει πολύ καλή
δουλειά το Σώµα Επιθεωρητών. Και γνωρίζετε πολύ καλά ότι αν-
ταποκρίνονται αµέσως σε κάθε καταγγελία, γιατί ο µείζον στόχος
είναι, σε συνεργασία και συνεννόηση και µε την αρµόδια Γενική
Διεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να µην οδηγηθεί για άλλη
µία φορά η Ελλάδα στο Δικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων
και αρχίσουµε να ξαναπληρώνουµε πρόστιµα, τα οποία δεν αν-
τέχει να πληρώνει ο κρατικός προϋπολογισµός και ο Έλληνας
πολίτης. 

Τέλος, να σας πω ότι µε βάση τις δροµολογηµένες ήδη δρά-
σεις του Επιχειρησιακού Προγράµµατος Περιβάλλοντος του
γνωστού ΕΠΠΕΡΑ, στον άξονα 4-7 για το σύνολο των χωµατε-
ρών, ανοικτών και κλειστών, πριν το τέλος του πρώτου εξαµήνου
του 2012, σε περίπου έξι µε επτά µήνες από σήµερα, θα έχει προ-
ηγηθεί η ένταξη των δράσεων και έργων και θα έχουν ξεκινήσει
και οι εργασίες. Να το παρακολουθήσουµε από κοντά, να το πα-
ρακολουθήσετε και εσείς, κύριε Λεβέντη, που γνωρίζω ότι έχετε
µία τεράστια ευαισθησία στο συγκεκριµένο θέµα και να δούµε
πού εµφανίζονται γραφειοκρατικές καθυστερήσεις, ώστε να τις
ξεπεράσουµε.

Πάντως µπορώ να σας πω ότι για τις υφιστάµενες ακόµη και
λειτουργούσες παρανόµως χωµατερές, για τις τριάντα πέντε
έχουν ήδη ληφθεί αποφάσεις για την παύση της λειτουργίας
τους, πριν το τέλος του ’11, δηλαδή σε έναν µήνα, θα έχουν ορι-
στικοποιηθεί οι αποφάσεις και για άλλες τριάντα εννέα και γίνον-
ται προσπάθειες στις υπόλοιπες εναποµένουσες δεκαέξι να
κλείσει και αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα συζητηθεί τώρα η

τρίτη µε αριθµό 233/29-11-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Λιάνας Κανέλλη, προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την ανάγκη κάλυψης των εξόδων
µετακίνησης των εκπαιδευτικών.

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Λιάνας Κανέλλη, θα απαντήσει
η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων
κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου.

Παρακαλείται η Βουλευτής Α’ Αθήνας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνα Κανέλλη να διατυπώσει την ερώτησή
της.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι
η ερώτηση η σηµερινή, έτσι όπως έχει κατατεθεί και θα προσπα-
θήσω να την αναπτύξω στο δίλεπτο είναι υπόθεση κοινού προ-
βλεπτικού νοός. Και θα πάρω ένα παράδειγµα από το χώρο της
υγείας, για να περάσω στην παιδεία, γιατί µιλάµε για δύο βασικά
αγαθά.

Στο πλαίσιο της οικονοµίας που έχει γίνει, κύριε Πρόεδρε –και
είναι και µία αφορµή, να το πω εύχοµαι να µε ακούει η Κυβέρ-
νηση, οποιοσδήποτε- κόπηκε από τους αιµοκαθαρόµενους νε-
φροπαθείς µία αλοιφή που µπαίνει στο δέρµα για τον πόνο.
Τυγχάνει να λέγεται ΕMLA ή κάπως έτσι, αν κάνω και λάθος να
µε συγχωρήσουν. Άνθρωποι που κάνουν δεκατρείς αιµοκαθάρ-
σεις τον µήνα, τους ζητάτε να καταβληθεί από την τσέπη τους
το ποσό των 45 περίπου ευρώ, για να µην πονάνε. Γιατί στην οι-
κονοµία υπάρχει η αντίληψη ότι µπορείς να αντέξεις και παρα-
πανίσιο πόνο. Και δεν σου φτάνει που είσαι αιµοκαθαρόµενος
νεφροπαθής, πρέπει να προστεθεί και ο πόνος των 45-50 ευρώ.

Και ξέρετε, δεν µπορούν όλοι. Θα µου πείτε, «έφαγες» ένα λεπτό
για να το πεις αυτό;

Φτιάξαµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και δεν µας πέρασε ποτέ από το
µυαλό, φαντάζοµαι ότι µπορεί να µην είναι και κακής πρόθεσης,
ότι φτιάχνοντας τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» µετατρέψαµε δασκάλους και
καθηγητές, εκ των πραγµάτων, σε πλασιέ, οι οποίοι πρέπει να
πληρώνουν από την τσέπη τους τα λεφτά για να µετακινηθούν.
Διότι µε βάση τις εγκυκλίους, τους προϋπάρχοντες νόµους κ.λπ.,
οδοιπορικά δεν χορηγούνται όταν κινείσαι στον ίδιο δήµο. Δεν
µου λέτε, τι µέγεθος έχουν αυτήν τη στιγµή οι δήµοι, κύριε Πρό-
εδρε; Η κυρία Υπουργός αποκλείεται να µην µε καταλαβαίνει
αυτήν τη στιγµή. Υπάρχουν δάσκαλοι οι οποίοι πρέπει να πάνε
εβδοµήντα χιλιόµετρα και να γυρίσουν και είναι στον ίδιο δήµο.
Ο πρωτοδιόριστος παίρνει 660 ευρώ. Μετά από δέκα χρόνια µε
µεταπτυχιακό κάποιος χωρίς οικογένεια παίρνει 900 ευρώ. Με
αυτά πρέπει να φάει, να ντυθεί, να διαβάσει, να πορευθεί. Να
πληρώσει τι; Τη βενζίνη ή τα εισιτήρια; Έχουν διαλυθεί οικογέ-
νειες. 

Σας έχω καταθέσει στην ερώτηση και θα το δείτε, οι δάσκαλοι
της Σκοπέλου έβγαλαν µια ανακοίνωση γιατί πήραν µια απάν-
τηση. Φαντάζεστε να µετακινείστε εντός του ιδίου δήµου, στην
πραγµατικότητα µεταξύ Σκοπέλου και άλλου νησιού; Ξέρετε ότι
µπορεί να επιβαρυνθεί 500 ευρώ το µήνα δάσκαλος ο οποίος
µένει στον Πειραιά και µπορεί να έχει τρία παιδιά και να πηγαι-
νοέρχεται στην Αίγινα για να κάνει µάθηµα; Αυτό είναι από τις
παράπλευρες απώλειες ενδεχοµένως του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Θεωρώ, ότι δεν θα χρειαστεί καν δευτερολογία και από τις δυο
µας. Δεν µπορεί να έχουµε άδικο σε αυτό. Ούτε οικονοµία είναι
ούτε κάτι άλλο. Κακοσχεδιασµένο είναι, σε ένα βαθµό δεν έγινε
κατανοητό και µάλιστα η απάντηση που δόθηκε από την περιφέ-
ρεια, για αυτό και κατέφυγα στο να κάνω την ερώτηση εδώ, και
από τα αρµόδια όργανα ήταν ότι δεν δικαιούσαι τα οδοιπορικά
παρά µόνο εάν αυτό δεν είναι συµπληρωµατικό του ωραρίου και
είναι στο πλαίσιο ολόκληρης της ηµέρας. 

Εκτός από διαλυµένες οικογένειες, κυρία Υπουργέ, ειλικρινά
σας το λέω, υπάρχουν και δυο τραγικά τροχαία δυστυχήµατα
από δασκάλους. Φανταστείτε ότι πολλές φορές ασχολούµαστε
µε παιδιά που πρέπει να πάνε πια στην άλλη άκρη της γης για να
µάθουν δυο γράµµατα, αλλά σκεφτείτε και το δάσκαλο των 600
ευρώ που πρέπει να καβαλήσει ιδιωτικό αυτοκίνητο, αν υπάρχει
κιόλας, ή αν υπάρχει το δηµόσιο µέσο, να πάει εβδοµήντα χιλιό-
µετρα να διδάξει παιδιά, να γυρίσει τρεις ώρες και να φύγει να
πάει από έναν τόπο σε έναν άλλο τόπο, σε ένα άλλο νησί, εντός
των ορίων του δήµου του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Δεν µπορεί αυτοί οι
άνθρωποι να µην πάρουν οδοιπορικά. Λογικά θα έπρεπε να
έχουµε κρατικά αυτοκίνητα. Αλήθεια σας το λέω. Αντί να έχουµε
οι Βουλευτές ή άλλοι δηµόσιοι υπάλληλοι, θα έπρεπε να έχουν
αυτοί οι άνθρωποι κρατικά αυτοκίνητα να µετακινούνται. Δεν
µπορεί να σταθεί αυτό.

Δεν ζητώ τίποτα άλλο παρά να το συµπεριλάβετε στην αντί-
ληψη και ούτε θα σωθεί η οικονοµία από τα οδοιπορικά των δα-
σκάλων. Το µόνο που θα πάθει είναι να καταστραφεί από παιδιά
αγράµµατα και από δυσαρεστηµένους, δυστυχισµένους και εξ
ορισµού εκβιασµένους από την άθλια πραγµατικότητα, κακούς
δασκάλους. Να κερδίσουµε έχουµε εάν διορθώσουµε αυτό το
πράγµα, παρά να χάσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Υφυπουργός Παι-
δείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Χριστοφιλοπού-
λου έχει το λόγο. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Η συνάδελφος κ. Κανέλλη θέτει ένα πραγµατικό ουσιαστικό
πρόβληµα. Είναι πολλές φορές, κύριε Πρόεδρε, που η διαδικασία
των επικαίρων ερωτήσεων αναδεικνύει θέµατα. Κυρία Κανέλλη,
µας προλάβατε και εσείς και οκτώ Βουλευτές του κόµµατός σας
οι οποίοι έχουν καταθέσει το ίδιο θέµα σε γραπτή ερώτηση. 

Το λέω αυτό διότι έχουµε επεξεργαστεί –και είναι καλό που το
λέµε στη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου- µια τροπο-
ποίηση του ν. 1566. Δώστε µου λίγο χρόνο να εξηγήσω τι ισχύει
και πώς πραγµατικά η αλλαγή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» περιέπλεξε
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πολύ τα πράγµατα. Με βάση λοιπόν, το ν. 1566 δικαιούνται οι εκ-
παιδευτικοί τις αποζηµιώσεις για τα οδοιπορικά τους εάν είναι
στον ίδιο δήµο. 

Πράγµατι λοιπόν, εις επίρρωση των όσων λέει η κ. Κανέλλη,
έχω και εγώ παραδείγµατα, κύριε Πρόεδρε. Στο Νοµό Φωκίδας
έχουµε Ευπάλιο-Λιδορίκι εξήντα πέντε χιλιόµετρα, στον ίδιο
δήµο. Ένα άλλο παράδειγµα εξίσου κραυγαλέο διαφορετικού
δήµου που δικαιούνται οδοιπορικά, είναι ότι στο Ηράκλειο της
Κρήτης σε διαφορετικό δήµο έχουµε πέντε χιλιόµετρα από-
σταση. Σε διαφορετικούς δήµους πληρώνονται οδοιπορικά, ενώ
στη Φωκίδα δεν πληρώνονται. Αυτό λοιπόν προσπαθήσαµε αρ-
χικά να το λύσουµε µε εγκυκλίους. 

Προϋπήρξε µάλιστα, κυρία Κανέλη, µια εγκύκλιος του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους του σχολικού έτους 2008-2009 που για
προφανείς λόγους δεν µπορούσε να αλλαχθεί ή δεν µπορούσε
να πειστεί το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους να την αλλάξει, η
οποία µπλόκαρε έτι περαιτέρω τα πράγµατα και είχαµε δύο δια-
φορετικούς κόσµους. Είχαµε σε περιφέρειες υπηρεσιακά συµ-
βούλια, τα ΠΥΣΠΕ και τα ΠΥΣΔΕ, να εγκρίνουν ερµηνεύοντας
τόσο την εγκύκλιο αν θέλετε, όσο και το νόµο 1566 µε πολύ ευ-
ρεία έννοια, επιτρέποντας και υπηρεσίες δηµοσίου ελέγχου να
πληρώνονται οδοιπορικά. Δηλαδή, αυτήν τη στιγµή έχουµε περι-
φέρειες που πληρώνονται τα οδοιπορικά, ενώ έχουµε περιφέ-
ρειες που µένουν στο γράµµα του νόµου, παρά στην ουσία του,
γιατί το πνεύµα του νόµου δεν είναι να µην πληρώνονται οδοιπο-
ρικά. Δηλαδή, έχουµε διαφορετική µεταχείριση εκπαιδευτικών
ανά περιφέρεια της χώρας. Αυτό δεν µπορεί να συνεχίσει. 

Ήδη, όπως σας είπα, έχουµε επεξεργαστεί τροποποίηση του
άρθρου 15 του ν. 1566 και γι’ αυτό θέλω να πω ότι θα έχουµε τη
δυνατότητα και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων να
δούµε την ρύθµιση. Προλέγω ότι προσπαθεί να φύγει από το δι-
οικητικό όριο, που είναι παραπλανητικό κριτήριο. Ίσως τότε που
έγινε ο ν. 1566 να µη δηµιουργούσε προβλήµατα. Τώρα, όµως,
δεν µπορεί να εφαρµοστεί αποτελεσµατικά. 

Επειδή έχω λίγο χρόνο ακόµα να πω ότι συνολικά για το καθε-
στώς µετακινήσεων κάναµε ένα πρώτο βήµα µε την ΚΥΑ, µε το
Υπουργείο Εσωτερικών το οποίο είναι αρµόδιο γι’ αυτό, αλλά
πρέπει να βοηθήσουµε γιατί σπαταλώνται πολλά χρήµατα ενώ
αγοράζοντας αυτοκίνητα οι δήµοι, θα ήταν ένα επόµενο βήµα και
πρέπει να το δούµε κάποια στιγµή αυτό, το οποίο θα µπορούσαν
να εξυπηρετηθούν και τα παιδιά και οι εκπαιδευτικοί πολύ καλύ-
τερα και να µην πάµε σε πολλά µικρά σχολεία. Εγώ επιµένω ότι
για παιδαγωγικούς λόγους δεν µπορεί το παιδί που είναι στο
χωριό να κάνει τις µισές ώρες µαθηµατικά από το παιδί που είναι
στην πόλη και εδώ στο Μαρούσι, όπως τα παιδιά που είχαν επι-
σκεφτεί το Κοινοβούλιο λίγο πριν, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η κ. Λιάνα Κανέλλη,

Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει το
λόγο. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Θεωρώ καλοπροαίρετη την προσέγγιση και
δεν θα είχα κανένα λόγο να µασήσω το χρόνο της δευτερολογίας
µου, είµαι όµως υποχρεωµένη να σας το ζητήσω –λυπάµαι που
το λέω- επειδή πολύ δυσάρεστα µέτρα παίρνονται εναντίον αδύ-
ναµων πραγµατικά και φτωχών ανθρώπων ή αν θέλετε αφανών
ηρώων. Γιατί ο δάσκαλος ή ο µαθητής ο οποίος µαθαίνει γράµ-
µατα ή διδάσκει γράµµατα κάτω από αυτές τις συνθήκες, είναι
αφανείς ήρωες και δεν ασχολούµαστε ποτέ µε αυτούς στην τρέ-
χουσα επικαιρότητα. Ασχολούµαστε µε πιο κραυγαλέα πράγ-
µατα. Εδώ µιλάµε για εκείνη την πανάρχαια ρήση, το «Ευ ζην»,
που µόνο ο δάσκαλος µπορεί, µόνο το πνεύµα. 

Θέλω να σας δεσµεύσω χρονικά. Δεν µπορώ να βασιστώ στην
καλή πρόθεση, ειλικρινά σας το λέω, του «θα έρθει µια τροπο-
λογία». Ξέρετε αυτήν τη στιγµή µας ακούει και ο κόσµος έξω.
Εγώ αναφερόµουν ειδικά, επειδή προέκυψε και αυτό το θέµα στη
Σκόπελο, στη Σκιάθο, στο Νοµό Μαγνησίας. Ξέρετε τι εννοώ.
Είµαι σίγουρη ότι υπάρχουν και σε άλλα σηµεία. Αυτός ο υπέρο-
χος τόπος έλαχε να µην είναι και Βέλγιο, να µην είναι και Ολλαν-
δία. Έχει κατσάβραχα, έχει νησιά, έχει τις οµορφιές του, έχει
δυσκολίες στη µετακίνηση. Κάνουµε απέραντες προσπάθειες
υποτίθεται να µένουν οι άνθρωποι στον τόπο τους. Δεν µπορείς

να µείνεις χωρίς σχολείο, χωρίς δάσκαλο, εκ των πραγµάτων.
Είναι δύσκολος αυτός ο τόπος και γι’ αυτό πολύ ωραίος. Ορθο-
λογικά να το αντιµετωπίσουµε το θέµα, εκπαιδευτικά να συµφω-
νήσω, αλλά υπό προϋποθέσεις. 

Επειδή θα έρθουν πέντε νοµοσχέδια και επειδή έρχεται και νω-
ρίτερα προϋπολογισµός και επειδή µέχρι τα Χριστούγεννα θα
έχουµε ψηφίσει πράγµατα τα οποία θα ισχύσουν για την επόµενη
τριακονταετία χωρίς να έχουµε µπορέσει να προβλέψουµε επι-
πτώσεις του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» σε αυτό το επίπεδο, γιατί αυτό το
επίπεδο είναι το πιο ουσιαστικό ψυχικό επίπεδο που µπορεί να
υπάρξει ανάµεσα σε δηµόσιο λειτουργό και σε πολίτη, είναι το
σχολείο και λόγω της τρυφερότητας της ηλικίας και λόγω της
κρίσιµης σηµασίας -δεν χρειάζεται να την αναλύσω εδώ σε µια
δευτερολογία και ούτε νοµίζω ότι διαφωνούµε- δεσµευτείτε και
πείτε µου πότε θα την φέρετε. Πιστέψτε µε θα είναι από τις τρο-
πολογίες που δεν θα σας πει κανένας γιατί τη φέρατε σε άσχετο
νοµοσχέδιο. Έχουµε δει άλλα και άλλα εγκλήµατα. Ας κάνουµε
και ένα καλό σε µια χρονική πίεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η κ. Εύη Χριστοφιλο-
πούλου έχει το λόγο. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Επιτρέψτε µου να σχο-
λιάσω αυτό το «αφανείς ήρωες» κ. Κανέλλη, δίνοντας και σε σας
και στον αγαπητό κύριο Αντιπρόεδρο µια σηµερινή εικόνα. 

Σήµερα εγώ χάνω, αλλά χαλάλι, κάτι πολύ όµορφο που γίνεται
στο Υπουργείο Παιδείας. Από όλη την Ελλάδα έχουν έρθει σχο-
λεία που κάθισαν και δούλεψαν για ένα διαγωνισµό. Ξέρετε
έχουµε τα εκατό χρόνια από το θάνατο του Παπαδιαµάντη και τη
γέννηση του Ελύτη και του Τσίρκα. Σκεφτήκαµε λοιπόν, αντί να
γίνουν –καλές είναι και αυτές- κάποιες τιµητικές οµιλίες, κάποιες
εκδηλώσεις µε αποσπάσµατα του έργου αυτών των µεγάλων λο-
γοτεχνών, να κάνουµε ένα διαγωνισµό σε όλα τα σχολεία.

Είναι απίστευτο το υλικό που έχει παραχθεί από αφίσες και
διαδικτυακούς τόπους. Είναι πραγµατικά συγκινητικό το τι µπο-
ρεί να παράγει ο Έλληνας εκπαιδευτικός σήµερα µε µεράκι, υπό
πολύ δύσκολες συνθήκες.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Είναι απίστευτο, χωρίς ευρώ.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θέλω µέσα από την
παρουσία µου –αµέσως µετά θα δεσµευθώ- να σας πω ότι είναι
πραγµατικά ό, τι καλύτερο έχει η χώρα. Και σε περιόδους κρίσης
πρέπει αυτό να το προστατεύσουµε µαζί µε τις υπηρεσίες υγείας
και ασφάλειας του πολίτη, που θεωρώ ότι είναι ο πυρήνας του
κοινωνικού κράτους.

Οι εποχές, όµως, µας παρασύρουν –και είναι καλό- να είµαστε
όσο πιο ειλικρινείς µπορούµε. 

Κυρία Κανέλλη, η καλή τύχη φέρνει να µπορούµε εντός της
τρέχουσας περιόδου και πριν διαλυθεί αυτή η Βουλή –η εκτίµηση
που κάνω είναι εντός του µηνός Ιανουαρίου, για να µην πω και
νωρίτερα, στόχος µας είναι να κατατεθεί πριν κλείσει η Βουλή
για τα Χριστούγεννα- να καταθέσουµε νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Παιδείας, που αφορά το νέο λύκειο και το τεχνολογικό λύ-
κειο. Πιστεύω ότι άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου µπορούν να
υπερψηφιστούν και από το κόµµα σας. Και ελπίζω ότι ένα από
αυτά τα άρθρα θα είναι και αυτό που ανέφερα. Θέλω, όµως, να
σας πω ότι απαιτείται η συνυπογραφή του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους. Πρώτον γι’ αυτό και δεύτερον, γιατί µέχρι να ψη-
φιστεί, µπορεί να φτάσουµε στα τέλη Γενάρη, εγώ θα κάνω µία
προσπάθεια µήπως µε οποιονδήποτε διοικητικό τρόπο µπορώ να
το ξεπεράσω και αυτήν την ώρα σε κάποιες περιφέρειες να πλη-
ρωθούν τα οδοιπορικά. Σας λέω ότι θα κάνω µια προσπάθεια.
Δεν µπορώ να δεσµευθώ ότι θα πετύχει και πριν την κατάθεση
του νοµοσχεδίου.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μου επιτρέπετε µία µικρή παρέµβαση;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Αν δέχεται ο κύριος
Πρόεδρος, εγώ δεν έχω αντίρρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κυρία Κα-
νέλλη.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μία µικρή παρέµβαση, γιατί θέλω να δεχθώ
την καλή πρόθεση.
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Επειδή αναφερθήκατε στον Παπαδιαµάντη κι επειδή αναφέρ-
θηκα στην περιοχή της «Φόνισσας», να σας θυµίσω µόνο –θα ήταν
ωραίο να το δούµε και από τους µαθητές αυτού του τόπου- ότι
αυτός που έφτιαξε τη λέξη «πλουτοκρατία», που σε δύσκολους
καιρούς ενοχλείται κανείς όταν την ακούει τόσες φορές, είναι ο
γλωσσοπλάστης Παπαδιαµάντης. Ο γλωσσοπλάστης Παπαδια-
µάντης έφτιαξε τη λέξη «πλουτοκρατία» που ακούµε σήµερα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ίσως είναι από τα λίγα
πράγµατα, µε τα οποία θα µπορούσα να συµφωνήσω σε επίπεδο
αξιών του κινήµατός µας µε την κ. Κανέλλη, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας ευχαριστούµε και

τις δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.31’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα το απόγευµα, Παρασκευή 2 Δεκεµβρίου 2011
και ώρα 18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική
εργασία: Μόνη συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού και των
προϋπολογισµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών οι-
κονοµικού έτους 2012».

2156 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       
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